
5439 31/ 3 71: 2i,beh. af f. t. 1. om priser og avancér. '' I I . .  5440 

Ændringsforslag nr. 1 
forhastedes med 83 stemmer mod 61; 2 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. 

Ændringsforslag nr. 2 
vedtoge; med 81 stemmer mod 60; 4 medlem- 
mer tilkendegav, at.de hverken stemte for 
eller ,imod. , . ;, 

§ 4, således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 홢 

Ændringsforslag nr. 3 
forkastedes med 84 stemmer mod 58; 5 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. I 홢 

. Ændringsforslag nr. 4, § 5, således ændret, 
ændringsforslag nr. 5, .§ 6, således ændret, 
§§ 7-10, ændringsforslag . nr. 6 om en ny 
affattelse af §11, § 11 i den ændrede affat- 
telse,,;g 12, ændringsforslag nr. 7, § 13, så- 
ledes ændret, ændringsforslag nr. 8 og § 14, 
således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 

Ændringsforslag nr. 9 
fOrlcastedes med 85 stemmer mod 61; l  med- 
lem tilkendegav, at han hverken stemte for 
eller imod. :홢 홢 i 1 

§§, 15-17 -H:'-; ; i v: 홢 ' ' -v 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overga", til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet behandling i udvalget. ' \ 

Der er ikke mere på dagsordenen. 

r Medlem af folketinget Langkilde har med- 
delt mig, at lian ønsker til finansministeren 
at stille følgende spørgsmål:  ̂

홢Vil ministeren overvej e," eventuelt ved 
en ændring af retsafgiftsloven, at indføre en 
regel om, at der ikke af offentlige myn- 
digheder til domstolene skal indbetales 

, afgift for foretagelse af udpantning for 
offentlige afgifter og: lignende?" , ' 홢 , 

Spørgsmålet vil blive optaget på folke- 
tingets dagsorden for onsdag den 14. april 
1971. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, torsdag den 1. april, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

Forhandling om arbejdsministerens 'redegørelse, 
den 18. marts 1971 om perspehtivplan- 

. . - lægningen. 홢홢홢 . ;.. 

, Mødet hævet kl. 18.52. 

83. møde.  

Torsdag den, 1. april kL 13. > 

,Fo,rmanden:. Udvalget angående forslag til 
lov om ændring af lov om erhvervsmæssig 
uddannelse af ikke-faglærte arbejdere har 
afgivet betænkning over nævnte: lovforslag. 
Eksemplarer vil blive omdelt. 

I 
Den eneste sag på dagsordenen var: 

Forhandling om arbeidsministerens redegø- 
relse den 18. marts 1971 om perspehtivplan- 
' lægningen. v.;;; 

(Redegørelsen (ni. IV) findes i tidenden 
sp. 4807). 

Formanden: Jeg skal fastsætte en forlæn- 
get taletid på indtil 20 minutter, jeg under- 
streger på indtil 20 minutter, for ordførere 
og for andre medlemmer på indtil 10 minut- 
ter. /  

홢 Ivar Nørgaard: Fra socialdemokratisk'side 
er vi godt tilfreds med, at publikationen 
홢Perspektivplanlægning 1970-1985" nu efter 
godt 2 års intenst arbejde blandt tjeneste- 
mændene er blevet offentliggjort. Vi har 
hidtil måttet klare os med 3 års og 4 års 
planer, selv om vi for enkelte sektorer har 
haft nogle prognoser, der rakte længere frem. 
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[Ivar Nørgaard.] 
Bet er kun en fordel for os her i folketinget, 
at man nu hat, gennemført det' møjsomme- 
lige arbejde at prøve at foretage en tidsmæs- 
sig vurdering af udgifterhe, ('Og samtidig -for- 
søge at sætte dem sammen' til en helhed. 홢 홢 

Hvad er det nu egentlig for noget, denne 
publikation er udtryk for? Så vidt jeg kan 
,b'edømm,e, kan man opdele den næsten en- 
deligt i tre bestanddele. For det første er der 
tale om en prognose for den danske økono- 
mis: udvikling i de næste 15. år; et forsøg på 
at vurdere nationalproduktets^ reale udvik- 
ling, et forsøg på at vurdere'den økonomiske 
vækst. For det andet er der tale om, hvad 
man kan kalde: et departementalt behovs- 
skøn, et forsøg på fra de enkelte departe- 
menters side at vurdere behovene, sådan som 
man forestiller sig , at de vil udkrystallisere 
sig her i folketinget eller som automatiske føl- 
ger af tidligere beslutninger i folketinget. En- 
delig er der og det er måske det mindst 
klare 홢 et forsøg fra-arbejdsgruppens side på 
ligesom at vurdere det materiale,/man har 
modtaget, og som man delvis offentliggør i 
perspektivplanen. Det kan godt skabe lidt 
forvirring for læseren, at man bringer tal og 
oplysninger, som man derefter stiller sig kri- 
tisk over for.: Mange mennesker ville nok 
mene, at hvis man var så;kritisk over for de 
tal, man selv offentliggør, burde man allere- 
de have korrigeret dem, inden man offentlig- 
gjorde dem. I hvert fald fører det let  til 
tvivl om, hvad  man så skal lægge i tallene. 

Man kan 'måske sige, at prognosen lige- 
som de tidliger-e, offentliggjorte kortere pro- 
gnoser er et forsøg på et hegavet gætteri om 
udviklingen; Jeg husker, at en af fædrene'til 
denne perspektivplan sagde' noget sådant 
om den første 4 års plan, vi i sin tidJav'ede, . 
hvor vi opstillede et 4 ars'i budget for de ofr 
fentlige investeringer og som baggrund for 
dette 4 års budget forsøgte at skønne, hvor- 
dan nationalproduktet ville 'bevæge sig 4 år 
frem. Jeg har for miné synders skyld nu læst 
på, den igen og set, at dét nok godt fortsat 
kan betegnes som begavet gætteri, men man 
gættede faktisk ikke helt rigtigt. Derfor 
behøver :man j 0 ikke at være u begàvet; for- 
holdene havde altså skiftet karakter, forud- 
sætningerne 'var '. blevet: ændret. Det 'er' selv- 
følgelig vigtigt at være opmærksom på, at 
disse prognoser, disse begavede gætterier, 
ikke kan give sig ud for at være et sandfær- 

digt udtryk for den virkelige udvikling, men 
ligesom prognoser om yejrets:udvilding kun 
er et forsøg på at forklare udviklingstenden- 
ser, som kan blive imødegået af andre ud- 
viklingstendenser, som man iniidlertid ikke 
kender noget til. 

Derfor er det nok at tage lidt for håndfast 
,på disse prognoser at gøre det, flere aviser 
har gjort i kommentarerne efter planens of- 
fentliggørelse, nemlig at opfatte de tal, der 
er angivet for den økonomiske vækst, som 
et helt sikkert grundlag for den kommende 
økonomiske udvikling. Det er ingenlunde 
sikkert, at det tal, der er angivet som ud- 
tryk : for den gennemsnitlige økonomiske 
vækst pr. år i de, næste 15 år, er helt nøjag- 
tigt, og hvis det blot afviger 14 pet. pr,.: år, 
vil det give l kolossalt ændrede forudsætnin- 
ger for vurderingen: af f. eks. 'investeringer 
og forbrug. 

Anskuer vi så det departementale behòvs- 
skøn. ikån vi-sige, !at det er opstillet på den 
måde, at man ligesom har, .fremskrevet eller 
ekstrapoleret de sidste lo års udvikling. 
Man har sagt: hvordan er det > gået med an- 
vendelsen af arbejdskraft og investeringer i 
1,0 års perioden 1960:-70; og hvordan; vil det 
blive, hvis, man .fremskriver denne udvik- 
lingstendens til perioden 1970-85? 

Nogle steder ér man dog blevet så for- 
skrækket over resultatet af d'et, regnestykke, 
at man med det samme ligesom har dæmpet 
lidt. på det og ;sagt, at man aner, at der 
måske alligevel ikke vil ske s å  voldsom en 
stigning, for der må vistnok have været en 
ekstraordinær begivenhed som , forklaring 
pa,. åt det gik så stærkt i de foregående 10 
år. Så dykker man lidt ned, trækker lidt fra 
i,, ekstrapolationen og når til en lidt fladere 
kurve. Men man må vistnok sige, at  det; er 
en forholdsvis mekanisk metode, man, har 
anvendt. 

Embedsmændene har selvfølgelig været 
nødt til at sige, at de har bygget på en vur- , . 
dering af de politiske beslutninger, der hidtil 
er truffet, og på en formodning om, at der 
bag disse beslutninger lå en filosofi, som 
fortsat vil eksistere. Her kan man nok sige, 
at idet kan være, at alene det, at disse tal er 
blevet offentliggjort, medfører , at man 
ændrer lidt p å  sin holdning til, hvordan 
opgaverne bør prioriteres, og , det er også 
netop det, både ministeren og arbejdsgrup- 

, pen selv har formodet vil blive tilfældet. 
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[Ivar Nørgaard.] 
Til illustration af, hvor farlig denne be- 

tragtningsmåde egentlig kan være, har jeg 
forsøgt at forestille mig, hvordan en per- 
spektivplan lavet som denne her vil komme 
til at se ud for bankvæsenet, sparekassevæ- 
senet 'og forsikringsvæsenet. Hvis man nu 
forsøgte på samme måde at beskrive udvik- 
lingen for disse servieeområder i den pri- 
vate sektor, ville man groft taget komme til 
følgende resultat: der var i 1960 ansat 
40.000 personer i denne sektor; og den har 
udviklet sig fra 1960 til 1970 på en sådan 
måde, at hvis man 홢 fremskriver, vil der i 
1985 være ansat 165.000 mennesker i den 
danske bank-, forsikrings- og sparekassever- 
den. Det er altså en videregående udvikling 
end den, man har selv inden for den største 
af de offentlige servicesektorer. Hvis man 
vil se på investeringerne, kan man f. eks. 
tælle ékspeditionsst ederne. Af dem var der i 
1956 970, og det udviklede sig de følgende 
10 år på en sådan måde, at hvis man ekstra- 
polerer, vil vi i 1985 nå til ikke færre end 
3.700 ekspeditionssteder for banker,, spare- 
kasser og forsikringsselskaber. 

De fleste vil smile ad denne beregning, og 
det er der også nok grund til. Men den er 
altså ikke særlig forskellig fra den, der, er 
anvendt i denne perspektivplan på alle de 
offentlige sektioner. Derfor vil jeg advare 
imod at tage disse tal alt for højtideligt og 
bastant. Det er jo en noget firkantet måde 
at vurdere udviklingstendenserne på. Jeg 
mener nok, at det er en brugbar arbejdshy- 
potese som grundlag for politiske vurderin- 
ger, men mere bør man heller ikke opfatte 
det som. Der er ikke tale om en bevidst 
planlægning, og der er ikke tale om at opL 
stille bevidste perspektiver som følge af 
nogle - bevidst udvalgte målsætninger. Det 
må man være opmærksom på. 
. Ser vi så på de konklusioner, vi burde 
kunne drage af planerne, må vi først påpege 
nogle mangler ved papiret. Det er efter min 
mening en .væsentlig mangel, at man ikke 
har forsøgt ,et begavet skøn over, hvordan 
det vil påvirke nationalproduktets udvikling 
og den økonomiske vækst, om vi kommer 
ind i fællesmarkedet,, eller vi ikke kommer 
ind i det, og set på de alternative markeds- 
dannelsesmuligheder, der i det hele taget er. 
Jeg tror, det ville have været til hjælp for 
den højtærede markedsminister og markeds- 

sekretariatet, som måske så var sluppet for 
meget af den debat, man nu er kommet ind 
i, hvis man havde haft en lidt dyberegående , 
analyse af disse ting i denne perspektivplan- 
lægning. Det forekommer mig nemlig, at 
man ser lidt vel lemfældigt på de forskellige 
muligheder. I hvert fald forekommer det 
mig, at der er et udpræget misforhold mel- 
lem den . vurdering, markedssekretariatet 
lægger frem, og den lethed, hvormed man ser 
på den alternative mulighed, for man får 
ikke noget at vide om, at denne plan vil se 
fundamentalt anderledes ud, hvis man 
f. eks. får en anden markedsløsning end at 
blive medlem af fællesmarkedet sammen 
med'England. Når man læser de ord, der er i 
planen om dette spørgsmål, får man, nær- 
mest det indtryk, at der . kun kan blive tale 
om nuancer, at nogle af problemerne måske 
kan blive lidt større. Men at det skulle være 
fundamentalt anderledes, får man ikke at 
vide. Det synes jeg nu nok man burde gøre 
opmærksom på, da vi stadig ikke har truffet 
vor markedspolitiske beslutning, og da det i 
hvert fald stadig væk er sandsynligt 홢  eller 
i hvert fald ikke helt usandsynligt 홢 at 
England ikke bliver medlem af fællesmarke- 
det.-''^- 홢 홢 . -  홢 

En anden mangel ved publikationen er, at 
man ikke har gjort noget forsøg på at 
skønne over udviklingen i den private sek- 
tor. Det er jo mere eller mindre tilfældigt, 
om noget i dag rubriceres som tilhørende 
den offentlige sektor eller den private. Man 
gør selv opmærksom på inden for trafikom- 
rådet, at der kan blive tale om, at man 
f. eks. vil finansiere brobyggeri over  ̂den 
private sektor ved hjælp af afgifter. Hvis nu 
det sker, så vil nogle af disse tal afgørende 
ændres, idet det så vil være privatforbrug at 
passere Store-Bælt. Det vil så blive rubrice- 
ret under udviklingen af det private for- 
brug, først som private investeringer, der- 
næst: som privatforbrug. Fædrene til dette 
skrift siger oven i købet, at de anser både 
anvendelsen af Saltholm og af Store-Bælts- 
broen som direkte egnet til at følge beta- 
lingsprincippet. Hvis det sker, vil fordelin- 
gen mellem den private sektor og den of- 
fentlige sektor altså blive en ganske anden. 
Dét er altså temmelig tilfældigt. : 

Hvis vi nu tager noget så væsentligt som 
købet af jumbojetten, som vi lige har læst 
om i, aviserne i disse dage, vil vi se, at det er 
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[Ivar Nørgaard.] 
en meget . stor investeringsbeslutning, der 
hører til trafiksektoren, men den omtaler 
man overhovedet: ikke., Hvis man nu tænkte 
sig, at man besluttede sig til at købe 10 eller 
15 jumbojets, ville det svare til at bygge 
flere broer, hvis man skulle sammenholde 
det med økonomien for broerne. Det viser, 
synes jeg, at man får en noget skæv forestil- 
ling om vore økonomiske problemer ved kun 
at omtale de valgmuligheder og de priori-, 
teringspr.oblemer, der er indeholdt i den nu 
eksisterende offentlige sek to r .  홢 - , 

Der har været en mindre debat i dags- 
pressen om afsnittet om trafik, idet nogle 
har læst afsnittet sådan, at man nu fra de 
sagkyndiges side helt har'taget afstand fra 
to store. investeringer samtidig;, altså Salt- 
holm og Store-Bæltsbroen. Imidlertid er 
virkeligheden den, at langt det meste af det, 
der står i denne perspektivplanlægningspub- 
likation, er en forholdsvis nøjagtig bereg- 
ning af en række omkostninger ved at påbe- 
gynde alle de store investeringer inden for 
perioden,, og da man er kommet til, at det 
fører til en investeringsudgift på 55 milliar- 
der kr., er arbejdsgruppen blevet forskræk- 
ket, og så har den sluttet med at sige, at den 
tror dog nu alligevel vist ikke, at man kan 
anbefale det, man just har offentliggjort på 
de foregående sider, og som man i øvrigt, har 
sendt ud til offentlig debat. Det er ikke for 
at latterliggøre denne måde at gøre disse 
ting på, men blot for at fortælle, at' man 
ikke kan tage for bastant på, hvad eksper- 
terne egentlig har ment o m  denne sag,, for 
det synes altså at være lidt, svingende alle- 
rede inden for den givne publikation. , , ;. 

Arbejdsministeren, yar i sin redegørelse 
inde på, at nu måtte man se alvorligt på 
disse ting,, og lidt grædekoneagtigt fremstil- 
lede. han udviklingen som noget, vi nu 
måtte gøre noget ved, for det var dog fryg- 
teligt, så meget personaleforbruget ville gå i 
vejret. Jeg forstod; at regeringen overvejede 
i højere grad at indføre betalingsprincipper 
og se på en eventuel afskaffelse af boligstøt- 
ten. Man . må være klar over, at det at af- 

skaffe gratisprincippet ud over at have 
nogle højst uheldige sociale virkninger in- 
genlunde kan løse- det meget vigtige pro- 
blem, at politikerne, og kun politikerne, kan 
foretage prioriteringen af de store investe- 
ringsopgaver. Vi kan f. eks, ikke ved at ind- 
føre betalingsprincippet få afgjort, hvor 
mange penge der skal bruges på det ny Her- 
lev hospital; om en hospitalsseng skal: koste 
1 mill. kr. eller 1,5 mill. kr., pg hvordan vi 
overhovedet skal indrette hospitalsvæsenet, 
for ingen drømmer vel om at lade prisen for 
et sådant ophold betales af den enkelte pa- 
tient. Det er totalt håbløst og selvfølgelig 
særdeles uønsket. Derfor tror jeg ikke på, at 
dette med at- afskaffe gratisprincippet for 
nogle af disse ting vil være nogen løsning på 
problemet. Men jeg synes nok, at man, som 
det også , gøres i perspektivplanen, kan over- 
e j e  finansieringen af de store trafikprojek- 
ter og afveje fordelene og ulemperne ved dér 
at indføre privat finansiering og betalings- 
princippet. - 

Til sidst vil jeg sige, at denne publikation 
bliver først noget værd for os her i fölketinr- 
get, hvis vi kan komme ind i en dybtgående 
drøftelse af indholdet af den, og hvis vore 
forskellige politiske målsætninger kan kryd- 
ses. Derfor vil jeg; henstille, at man nu be- 
handler denne plan i  folketingets investe., 
ringsudvalg seriøst og sektorvis, sådan at vi 
kan få de folk, der er eksperter inden for de 
enkelte partier, til at gennemgå de enkelte 
sektorer i planen og klart få, frem, hvor de 
politiske mål er forskellige. Først hvis noget 
sådant sker, vil planen kunne danne basis 
for egentlig planlægning, for dette er kun en 
prognose. 

Langkilde: Som den offentlige diskussion 
og informationen , i massemedierne har for- 
met sig siden offentliggørelsen af perspek- 
tivplanen, er det vist nødvendigt, at det må 
fastslås med stor tydelighed, hvad den ikke 
er. Det er ikke en plan for dansk økonomi 
frem til 1985, og det er ikke engang en plan 
eller et handlingsprogram for dansk offent- 
lig økonomi til 1985. Det, vi har fået, og 
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[Langkilde.] 
som vi skylder den nuværende regering tak 
for at vi har fået, er et klart grundlag for 
den offentlige diskussion og den politiske 
beslutning med hensyn til, hvilke offentlige 
aktiviteter man skal foretrække fremfor 
andre, og et grundlag for vurderingen af den 
offentlige aktivitet i forhold til andre pro- 
blemer i samfundsøkonomien, betalingsbalan- 
cen, u-landshjælpen o. lign. Vi hårj efter min 
mening savnet et sådant grundlag for den 
offentlige debat. Vi har savnet, at proble- 
merne blev sat i en sammenhæng, og vi har 
savnet muligheder for en klar 'vurdering af 
virkningerne af én offentlig aktivitet i' for- 
hold til andre. : . 

Grundlaget for de problemer, som dette 
debatoplæg stiller politikerne og offentlighe- 
den over for, er ikke 홢 det er også vigtigt 
at understrege -  'nogle  tågede teoretiske 
forestillinger om, hvordan det kan tænkes 
at vi skulle kunne, leve i 1985. Der er deri- 
mod efter min mening lagt vægt på at skabe 
en opstilling over de problemer, som vi 
møder allerede i kraft af den politik, vi hid- 
til har ført, de beslutninger, vi har taget, og 
de problemer, som det vil stille os over for i 
de kommende 15 år og, må man vel under- 
strege, navnlig i den første del af perioden. 
Der er dermed skabt et grundlag for den 
politiske debat, som jeg synes er værdi- 
fuldt i et demokrati. Det er, som om vi ken- 
der mere til valgmulighederne. Man kan vel 
også sige, at den hæmningsløse uddeling af 
løfter burde der være sat en vis grænse for 
ved denne perspektivplan. : "홢 

Jeg vil særlig fremhæve det værdifulde i 
den beskrivelse af balanceproblemerne, dér 
skal tages stilling til. i de kommende år, så- 
fremt velstandsstigningen fra 1960erne skal 
fortsætte i 1970erne. Et  væsentligt træk ide  
kommende års problemstilling er forholdet 
mellem det offentliges andel i-det samlede 
forbrug, derunder i personaleforbruget, og 
erhvervslivets, det erhvervsliv, som skal 
skabe det økonomiske grundlag for en fort- 
sat velstandsstigning. Det '  anføres, at i 
1960erne er det offentlige personaleforbrug I 
steget med ca. 6 pct. årlig. I den prognose, 
man fremlægger her, forudsætter man ikke, 
at det fortsætter, På grundlag af de vurde- 
ringer, som foreligger fra departementerne 
med visse bestemte forudsætninger, arbej- 
der man med en stigning på 3,5 pet. årlig, 

men alene denne stigning vil i sine konse- 
kvenser for erhvervslivets muligheder for at 
få den fornødne andel i arbejdskraften 홢 og 
man må vel understrege specielt den unge 
del af arbejdskraften, den veluddannede 홢 
være så farlig, at man kan sige, at der alle- 
rede her er skabt et grundlag for en politisk 
stillingtagen. Efter vort partis opfattelse er 
der ingen tvivl her; der vil afgjort være et 
behov for at begrænse det offentlige perso- 
naleforbrug yderligere. ; . ' -  ; . 

De områder, som efter disse prognoser vil 
have den største stigning med en praktisk 
taget uændret personaledækning, uændrede 
bemandingsregler, er sundhedsvæsen, social 
forsorg og uddannelse. Jeg hørte, at det 
ærede medlem hri liysholt Hansen under 
finan slo vdebatten forleden v a r  inde på en 
betragtning om, hvilke muligheder det of- 
fentlige havde for at afgive arbejdskraft til 
erhvervslivet i dé kommende år; og jeg sy- 
nes, det er 홢 rimeligt, at problemet tages op. 
Men vi har jo faktisk her e'n belysning af, 
hvor udviklingen sandsynligvis sker, og vil 
man tage det problem op, så må man i 'alt 
fald også sige',, på hvilke områder man me- 
ner der er behov og mulighed for at begræn- 
se. '. '홢 '홢 홢' .'' 

Lad mig nævne et eksempel, hvor jeg ikke 
regner med en begrænsning, men hvor der 
tværtimod er tale' om en udvidet målsæt- 
ning. Det drejer sig om vuggestuer:og bør- 
nehaver. Dækningsgraden i for vuggestuer, 
dvs. antallet af pladser i forhold til det sam- 
lede antal børn i disse aldersklasser, var i 
1961 2, pct. og er i dag 7 pct. For børnehaver 
er procenterne 10 og 17. Hvis man opstiller 
en forudsætning i om dækningsgrader på 30 
pct. og 50 pet. i 1985; viI der med uændrede 
forudsætninger med hensyn t i l  personalet 
ske en årlig stigning på 7 pct. , i personalet, 
altså det dobbelte af den stigning i persona- 
leforbruget, som er anslået for det offentlige 
område som helhed. Jeg tager 'dette eksem- 
pel, fordi det e r  centralt i politisk henseen- 
de. Ingen åf os anser eri dækningsgrad, på 30 
pet. eller 50 pct., for urimelig. Tværtimod er ' 
det i høj grad en målsætning, vi kan tiltræ- 
de, og den vil vel også gennem kvindernes 
frigørelse til at tage^arbejde fremskaffe forø- 
get arbejdskraft. Men alligevel skaber det 
arbejdskraftproblemer og dermed økonomi- 
ské problemer, som vi skal tage stilling til. 
Det kan ikke nytte at give løfter på dette og 
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andre områder uden at gøre > sig klart, o m  
det overhovedet er muligt1 at holde disse løf- 
ter, og uden at -gøre' sig klart, hvad det vil 
komme til at koste den enkelte borger.. 

Hvordan har man nu beregnet udgifts- 
stigningerne på det offentlige område? Der 
er altså dels investeringerne, dels lønudgif- 
terne, som er en væsentlig del. Her er! man 
gået ud fra, at den stigning i lønningerne på 
det private område, som er betinget af pro- 
duktivitetsstigningen, også vil komme det 
offentlige område til del, og det er vel nok 
en nøgtern vurdering. Sådan har det været 
hidtil, og der er ingen grund til at tro, at det 
vil, være anderledes i den kommende perio- 
de. Konsekvenserne heraf angiver man så i 
en stigning i det offentliges andel i national- 
produktet fra 45 pot. til 58 pet. Nu skal 
man selvfølgelig tage disse tal med alle mu- 
lige forbehold, men man må i alt fald sige, 
at en sådan stigning vil svare til en ganske 
voldsom stigning ska t t e t rykke t ,  som vel 
vil være noget størr(3 end det, der er angivet 
ved procenttallet af andelen i nationalpro- 
duldet., De fleste kan vel ikke forestille sig 
andet end ien meget kraftig stigning i  for- 
hold til 'en i øvrigt hård skattebelastning i 
øjeblikket.. 홢 ' . : 

Med hensyn til de politiske beslutninger, 
som kan føre til øget skattetryk, er vor stil- 
ling helt klar. Vi ønsker ikke en sådan ud- 
vikling, og vi vil gøre vor politiske indfly- 
delse gældende for at forhindre den. Det 
skyldes selvfølgelig først og fremmest de 

konsekvenser, som ligger i, at en: sådan stig- 
ning vil have en voldsom indflydelse på 
borgernes lyst til at arbejde og spare. Der- 
næst skyldes det en stærk tvivl om, hvor- 
vidt vort skattesystem . administrativt og 
kontrolmæssigt overhovedet kan bære et 
sådant skattetryk. Der tales meget om und-, 
dragelser i øjeblikket, og betydelige hjerner 
sættes ind mod dette, og det er klart, at jo 
højere trykket stiger, des voldsommere vil 
kontrolproblemerne blive,: uanset hvad man 
i øvrigt foretager sig for at forbedre lignin- 
gen og at straffe unddragelser. 

De t  er selvfølgelig ikke muligt at komme 
ind på enkeltheder i planen i øvrigt. Jeg har 
nævnt nogle områder fra børne- og ung- 
domsforsorgen og vil desuden nævne nogle 
problemer fra uddannelsesområdet, som fo- 
rekommer - særlig betydningsfulde, fordi 

dette område, navnlig den videregående 
uddannelse, har en vældig betydning for en 
række andre, områder. De udviklingslinjer, 
som er lagt til grund for beregningerne her, 
har visse forudsætninger, som er interessan- I 
te,' og som. jeg derfor gerne vil fremhæve. 

Først og fremmest sker der en forkortelse 
af de almindelige akademiske; studier, og 
næsten hele ekspansionen i den videregå- 
ende uddannelse sker i eksisterende og ny- 
oprettede kortere uddannelser. 

Disse forudsætninger skulle alle resultere i 
et mindre forbrug af ressourcer og modsva- 
res så ,af en forudsætning om stigning i den 
procent: af en - årgang,, der søger videregå- 
ende uddannelse. Realiteten i dette er gan- 
ske enkelt, at med en uændret struktur i 
uddannelserne vil forbruget stige, meget ud 
over den væsentlige stigning, , som der regnes 
med her, og som f. eks. er karakteriseret ved 
nogle voldsomt stigende tål på lærerområ- 
det. Da må man spørge sig selv: er der ikke 
her en alvorlig appel til os politikere om' at 
sørge for, at forudsætningerne skabes for, at 
en ændring af studiestrukturen kan finde 
sted? Jeg skal ikke sige meget om de admi- 
nistrative forudsætninger , for en rimelig 
uddannelsesstrukturs tilvejebringelse. Men 
jeg må havé lov at anføre, ,,at erfaringerne 
fra behandlingen af antallet af stillinger 
f. eks. på.-Københavns universitet gør det 
fuldstændig klart for mig, at de administra- 
tive forudsætninger ikke i dag er tilveje- 
bragt, og det vil vel sige, at hvis vi på den 
videregående uddannelses område ikke skal 
forudse et meget stærkt stigende forbrug og 

må man vel have lov: at sige 홢 et stærkt 
stigende spild, så må der ske noget snart på 
dette område. 

Hele denne perspektivplan kalder jo 
stærkt på en offentlig diskussion, som også 

- hr. Ivar Nørgaard var inde på, og jeg kunne 
godt ønske, at aviser og radio og tv ville gå 
ind i  en særlig oplysningsvirksomhed om 
denne plan for at få befolkningen til at 
danne sig et 'mere klart og nøgternt billede 
af 'de problemer, som ligger for, og derved 
måske opnå  en mere nuanceret og saglig 
debat,, som er naturlig og også nødvendig i 
et demokratisk samfund. : . 

Det, som efter min mening perspektivpla- 
nen siger til os politikere 홢 hr. Ivar Nør- 
gaard var også inde på dette -  er jo, at vi 
må have mod til 'at prioritere. Det er ikke 
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nok at have mod til at sige, at vi vil priori- 
tere; det er selve prioriteringen, der skal 
mod til. Dernæst må man gøre sig klart, at 
vores betalingsbalanceproblem skal løses og 
løses i de nærmeste år. Dette vil sætte meget 
snævre grænser for det tempo, hvori de of- 
fentlige ydelser kan øges. 

Dernæst må vi sætte en tyk streg under, 
at en udvikling som forudsat her, hvorefter 
de erhvervsaktive grupper vil få en væsent- 
lig mindre andel i levestandardsforbedrin- 
gen, ikke efter min mening kan accepteres. 
Det kan ikke være rigtigt, at vi skal forsøge 
med alle midler at forøge produktionen, for- 
øge eksporten, arbej de mere, 홢 og at så 1 de 
grupper, som først og fremmest skal sættes 
ind på dette, skal have en ringere dækning 
levestandardmæssigt end de erhvervspas si- 
ve. 홢 

Med hensyn til personaleproblemerne vil 
jeg gerne sige, at der er en klar tilkendegi- 
velse her afy at den største del  af forøgelsen 
vil ske på det kommunale område. Det ,er 
simpelt hen en konsekvens af lovgivningen 
og kan altså ikke danne grundlag for kritik 
af kommunerne. Men det må :medføre,' at 
der sker en koordinering af kommunernes og 
statens løn- og personalepolitik. Den sam- 
lede styring af dette område, som er nød- 
vendig, og hvis nødvendighed vel har stået 
alle eller mange klart, er imidlertid nok ikke 
tilstrækkelig, selv om den tilvejebringes. 
Efter min mening må der skabes grundlag 
for en samlet styring af den offentlige ud- 
giftspolitik som helhed, hvis vi skal løse de 
kommende års problemer og fortsætte vel- 
standsudviklingen, herunder løse en række 
påtrængende problemer som f. eks. forure- 
ningsproblemet. : 

En sådan fælles styring af de offentlige 
udgifter behøver ikke at betyde noget ind- 
greb i den ved kommunalreformen tilsigtede 
øgede selvstændighed i det kommunale selv- 
styre. Kommunalreformen ,:må vel netop 
siges at være forudsætningen for, at en 
sådan fælles styring overhovedet kan tilve- 
jebringes. Det, som er væsentligt i denne 
forbindelse, er det, frie valg mellem flere 
muligheder inden for en given ramme, og 
dette frie valg må fortsat være kommunens 
og den lokale befolknings. Men rammen er 
nødvendig, for at alle kan få mulighed for at 
skabe en udvikling. Enhver kan jo erkende, 

at en forøgelse af de offentlige udgifter ud 
over en sådan fælles ramme og en konkur- 
rence om arbejdskraften mellem erhvervsli- 
vet og det offentlige eller mellem forskellige 
offentlige institutioner indbyrdes kun kan 
føre ud i inflation, noget, som vi må, undgå. 

Arbejdministerén var inde på, og hr. Ivar 
Nørgaard var også inde på problemet om de 
såkaldte gratisordninger. En række af de 
offentlige ydelser kan vanskeligt vurderes, 
siger man, fordi de er gratis, hvorfor man 
ikke kan finde ud af, hvordan befolkningen 
vurderer disse goder. Det er givet, at disse 
problemer må vi se på, og det er vel navnlig 
givet, at på trafikkens og boligens område 
홢 hr. Ivar Nørgaard var også, inde på tra- 
fikkens 홢;홢 må vi i de kommende år tage 
disse problemer op med en tilnærmelse til 
kostprisen eller markedsprisen 홢 selvfølge- 
lig med de sociale hensyn, som er påkrævet. 

Vi kommer heller ikke uden ;om at fore- 
tage en kritisk vurdering af standarden for 
en række offentlige ydelser. Det er en pro- 
blematik, som jeg har  strejfet, men det gæl- 
der for en lang række områder. Man må vel 
sige, at vi må sikre os i alt fald så meget, at 
enhver forbedring ,af bemandingsreglerne 
først og fremmest tilsikrer en effektivt bedre 
offentlig ydelse. Man kan jo se, hvilke kon- 
sekvenser selv små ændringer i bemandings- 
reglerne har, idet man i prognosen her for- 
tæller, at en ændring 홢 af klassekvotienten 
med l i 1984-85 skulle kræve et merforbrug 
af lærere på 1.600, og det samme merfor- 
brug vil en nedsættelse af det pligtige ugerit- 
lige timetal med I føre til. Det giver et gan- 
ske klart billede 홢홢 med alle mulige forbe- 
hold, selvfølgelig; 홢 af, hvad konsekven- 
serne er af vore handlinger på disse områ- 
der. Og jeg synes, det er sundt, at vi får det 
at se. 

Man må vel også sige, at på det sociale 
område må vi vurdere: hvad er der af grup- 
per efterladt tilbage? Det- må være dér, de 
væsentlige opgaver på det sociale område 
må være. Vi har nu igennem mange år ved 
betydelige reformer på efterlønsområdet 
skabt betydelig grad af tryghed dér, således 
a t  problemet er de efterladte grupper. Det 
er deres problemer, vi må løse. 

Der er sider af den offentlige udgiftspoli- 
tik, som har en særlig betydning for produk- 
tiviteten i erhvervene, og i det er efter min 
mening vigtigt at understrege, at disse om- 
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råder må vi lægge speciel vægt på i priori- 
tetsrækken. Jeg tænker på uddannelsen, 
eIteruddannelsen, jeg tænker også på forsk - 
ningsproblemerne, og jeg tænker, på trafik- 
ken. Det sidste område er jo med sine store 

.. investeringsopgaver ofte blevet syndebuk 
under sparefelttog, og det har ikke altid 
været god økonomi i forhold til erhvervsli- 
vet, som nyder godt af mange af de forbed- 
ringer, som sker på trafikpolitikkens områ- 
de. Hr, Ivar Nørgaard strejfede Saltholm, 
og jeg skal,ikke kaste mig ind i den proble- 
matik, hvor fristende det end kunne være, 
men jeg har set, at det , ærede medlem hr. 
Niels Matthiasen har nedlagt hele betænk- 
ningen, fordi den ikke har forudset den mur 
lighed at overlade, det til private at fremstille 
en af,disse ting, hvorved efter hans mening 
hele problemet ville være løst; det er bare ud- 
slag af en mangel på; fantasi fra perspektiv- 
planlægningens side. Nu er hr. Niels Matthiar 
sen normalt beskæftiget med kulturelle anlig- 
gender og teateranliggender, så han er må- 
ske ikke vant til at tænke i så store tal, som 
der her er tale om, og han kan også have 
fået sine økonomiske, begreber forkvaklet 
ad den vej; men at han fuldstændig har 
overset det faktum, at det ikke er et spørgs- 
mål om finansiering alene, men derimod et 
spørgsmål om; arbejdskraft, det kan jeg nu 
ikke rigtig forstå. 

Hele problematikken omkring det offent- 
lige personaleforbrug hænger nøje sammen 
med vor vilje til at rationalisere den offent- 
lige administration, den egentlige admini- 
stration og i videre forstand, og herom findes i 
betænkningen følgende, som jeg vil tillade 
mig at citere: 

홢Arbejdet med perspektivplanlægnin- 
gen har. afdækket et åbenbart, behov for 
styrkelse af planlægningsfunktionen i 
departementerne og de store statsinstitu- 
tioner." 
Det er en pæn formulering af en barsk 

sandhed. Det er ikke noget, vi kan kritisere 
administrationen og ,,,, embedsmændene for. 
Beslutningerne på det politiske område er 
taget, uden at vi h a r  krævet den fornødne 
planlægning fra politisk . s ide . ,  

Vi må videre i arbejdet med at udskille 
detailadministrationen fra departementerne, 
så de kan koncentrere sig om den overord- 
nede ledelse og planlægning. Der er sket et 

arbejde inden for disse områder i admini- 
strationsrådet, 9g jeg vil gerne spørge ar- 
bejdsministeren, hvilke planer regeringen 
har med hensyn til videreførelse af dette 
arbejde. Jeg tror,, man kan sige, at erfarin- 
gerne fra udlandet viser, at det er noget helt 
centralt. - 

Et led i tilvejebringelsen af bedre sty- 
ringsmuligheder må også, være en bestræ- 
belse på i videre omfang at arbejde med en 
rent regnskabsmæssig udskilning af mange 
offentlige virksomheder, så mange som mu- 
ligt, så man kan nærme sig det punkt, hvor 
man har mulighed for at bedømme, om de 
kan hvile i sig selv. Det må være muligt på 
mange områder inden for det offentlige. 

Centralt i styringen af de offentlige akti- 
viteter er spørgsmålet om samspillet mellem 
perspektivplanlægningen, de enkelte institu- 
tioners ønsker og planer og folketingets be- 
villingsmyndigheder. 

Perspektivplanen siger til os, at vi må gå 
langt mere rigoristisk og konsekvent til 
værks, end vi hidtil har gjort. Vi må arbejde 
med en forts at indarbejdelse af de enkeltes 
ønsker: og forslag i den samlede, perspektiv- 
planlægning, Den kortsigtede detailplanlæg- 
ning må udbygges. Ingen sag må passere til 
folketinget, uden at den har været vurderet 
i planlægningssammenhængen. Det må an- 
tagelig være finansministeriets opgave at 
sikre dette. Det kunne måske ske, ved en 
udbygning af de nuværende budgetoverslag, 
således at de giver et billede af de samlede 
offentlige udgifter, ikke. blot statens udgif- 
ter. 

De nærmeste år vil kræve af os, at vi for- 
lods skal af med ca. 1 milliard kr. om året til 
nedbringelse af betalingsbalanceunderskud- 
det. Vi, skal løse vores betalingsbalancepro- 
blem, hvis vi skal sikre fortsat økonomisk 
vækst. 

Efter det konservative folkepartis opfat- 
telse må tempoet, i reformer og forbedringer 
i offentlige ydelser afpasses efter de mulig- 
heder,, som de .økonomiske realiteter åbner. 
Vi må,have modet til at prioritere og modet 
til at gøre prioriteringens nødvendighed klar 
for befolkningen, og vi må sætte ind med en 
bevidst industripolitik gennem forskning og 
på anden måde. 
, Man kunne rejse det spørgsmål, hvilken 

betydning det ville have haft for vores øko- 
nomiske, udvikling, hvis vi havde haft en 
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perspektivplan for 1960erne." Det er ikke 
nemt at besvare, men det forekommer mig 
umiddelbart at være klart nu," at vi ikké 
kunne stå uden en sådan för 1970ernerög 
derfor skal regeringen have tak for, at vi har 
fået den. 

Enggaard: Jeg vil gerne først takke, fordi 
man har lavet denne persp-ektivplan, og for 
arbejdsministerens forelæggelse her i tinget 
med de bemærkninger, der her ér givet. Jeg 
tror, det er et nyttigt værktøj, som vi har 
brug for i det politiske arbejde, når tingene 
skal vurderes i sammenhæng. Perspektiv- 
planen er jo ingen bibel, som man kan slå op 
i og finde svar på alt angående udviklingen i 
de næste 15 år. Dét er en nyttig saÙìmenstil- 
ling af nogle udviklingslinjer, sådan som man 
fra embedsmænds side i dag kan skønne om 
det. Planen er ikke alene udarbejdet på 
baggrund af en fremskrivning af 1960ernes 
udvikling, men den er korrigeret ved, en 
mere konkret vurdering af sandsynligheden 
for de forudsigelser, som man kommer med. 

Det vil være en fare, hvis alle de tal, der 
indeholdes i denne plan, sluges råt af offent- 
ligheden, sådan som den begyndende debat 
om perspektivplanen desværre har vist tegn 
til det. Det er vel værd a t  understrege, at 
der på alle de berørte felter er en større eller 
mindre usikkerhed, som helt naturligt bliver 
større og større, jo længere frem i perioden 
vi kommer. Lad mig som eksempel på denne 
usikkerhed blot nævne befolkningsprogno- 
serne. Fødselstallet kan variere temmelig 
stærkt, og det har en temmelig afgørende 
indvirkning på, hvilken dækningsgrad man 
f. eks. vil have med børnehavepladser, når 
vi kommer frem i 1970erne og ,1980ernei 
hvilket lærerbehov man har i folkeskolen 
osv. 

De enkelte afsnit i denne perspektivplan 
er hver især interessant læsning. Man finder 
nyttige sammenstillinger af planer for onirå- 
det, men den politiske opgave i denne for- 
bindelse ligger i at prioritere de enkelte 
opgaver indbyrdes. Det er ikke nogen nem 
opgave, og det ér sandt at sige heller ikke 
nogen taknemmelig opgave, fordi det på alle 

I - punkter indebærer, at beslutninger og for- 
ventninger må tages op på ny i lyset af den 
hårde nødvendighed, der afdækkes for frem- 
tiden. Men det er en politisk opgave, som vi 

ikke kan smyge af os, det hører til vort an- 
svar. ' ' ' ' 

Det, som efter venstres opfattelse er den 
centrale og væsentlige erkendelse, som be- 
folkningen må komme til efter denne per- 
spektivplan, er, at de kommende tiår ikke 
kan påregnes at ville give en sådan frem- 
gang i levefoden, som vi har vænnet os til 
det i 1960erne. Der vil ikke være ressourcer 
til rådighed for en traditionel levefodsforbe- 
dring, og en af årsagerne er som bekendt, at 
tilgangen af arbejdskraft vil stagnere og si- 
den gå tilbage. Det offentliges personalefor- 
brug bliver et centralt; punkt i dette. Man 
anslår som bekendt dette forbrug til at stige 
fra 417;000 i 1970 til 644.000 i 1985. Dette 
indebærer endda kun en stigning pr. år på 2,9 
pet., hvor man har kendt stigninger på ca. 
,6 pet. de sidste år. Dette skøn over det of- 
fentliges personaleforbrug er efter min op- 
fattelse en virkélig chokerende bestanddel af 
rapporten, også fordi man på denne bag- 
grund Vil se næsten hele tilgangen til ar- 
bejdsmarkedet Opslugt'af den offentlige sek- 
tor og endda i slutningen af perioden lidt 
mere. Dét vil stille store krav til produktivi- 
tetsudviklingen i erhvervene, som man jo 
også regner med skal udvikle sig med 
mindst den hidtidige rate. Jeg tror alligevel, 
at det .b l iverf  væsentligt punkt at skaffe 
den fornødne produktion til at give det 
økonomiske grundlag for alle: dê mange ting, 
som man planlægger på de enkelte felter. 
Hvis man kan ændre væksten i det offentli- 
ges personaleforbrug, reducere 'den yderli- 
gere i forhold til forudsigelserne, ligger her 
naturligvis omvendt en klar mulighed for at 
give en bedre økonomisk situation for sam- 
fundet end den, der er forudset. ; 

Det er meget store tal, der på en række af 
de felter, som er beskrevet, er forudset at 
skulle ansættes i den offentlige sektor., Det 
gælder den sociale sektor, det gælder 
sundhedsplejen, f det gælder undervisnings- 
sektoren 홢- for at tåge nogle af de stør- 
ste. Tå disse felter gælder det, at man må 
prøve igennem en strukturomlægning og 
rationalisering at nedbringe mest muligt det 
antal ansatte, der er behov: for. Jeg vil 
gerne understrege 'enighed med de bemærk- 
ninger, som den konservative ordfører, hr. 
Langkilde, fremsatte om udviklingslinjerne 
inden for uddannelserne og behovet for et 
smidigt uddannelsessystem, og jeg tror, I vi 
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skal gå endnu videre: i: vor tankegang end 
det, som er antydet i  planlægningen her. v 

Jeg ville godt' generelt om personalepoli- 
tikken inden for det offentlige sige, at jeg 
tror, det er væsentligt, at,vi linder;frem til 
smidige: ansættelsessystemer, sådan at mail 
f홢 eks. i højere grad tager den nye 'åremåls- 
ansættelsesform i anvendelse, sådan at man 
langs ad, vej en kan tilpasse behovet for per- 
sonale efter det behov,, der faktisk !eksisterér 
med hensyn til: opgaver. Jeg tror, der, uan- 
set at servicefagene vil få én øget betydning 
i perioden, også i 1985 og senere vil være 
behov for en, væsentlig/produktion af varer 
og andre goder, som. kan eksporteres, eller 
som 'kan træde i stedet for, importerede va- 
rer. Heller ikke i 1985 vil. man kunne leve af 
at barbere hinanden. Derfor tror jeg, at 
knapheden! på arbejdskraft og konkurrencen 
mellem den offentlige og den private sektor 
om arbejdskraften gør det nødvendigt, at: vi 
overvejer de, muligheder, der er for at sikre 
den fornødne tilgang af arbejdskraft. Jeg 
tror, ikke, man i - de kommende årtier vil 
komme uden om at have'en moderne ind- 
vandringspolitik i Danmark. 

Der ligger utvivlsomt홢 ud over de ting, j eg 
har påpeget her en arbejdskraftreservé og- 
så på det område, som hedder de gifte kvin- 
der, der virker i hjemmet, hvor man ved en 
smidig udbygning af det sociale system måtte 
være i stand til at frigøre en deLarbejdskraft 
til brug inden. for produktionen. Jeg tror, 
der her i et samspil'imellem arbejdsmarkeds- 
politik ogt; socialpolitik findes muligheder 
for at hente produktive reserver frem. Men 
den egentlige indsats' for at tilføre erhver- 
vene mere arbejdskraft . end det, man kan 
forudsige i: dag, må klart komme fra en 
langsommere udvikling af 홢 de offentlige 
områder, som er mindst påtrængende, og 
hvor tilbageholdenhed ikke påvirker pro- 
duktionens . udvikling. Derfor tror j eg, ' at 
man bliver nødt til at ændre målsætning'på 
nogle områder inden for den offentlige servi- 
ce, og at visse normer må-tilpasses de fakti- 
ske muligheder i fremtiden. Vi skal naturlig- 
vis samtidig igennem ein vidtdreven rationa- 
lisering søge at udnytte den eksisterende 
arbejdskraft bedre, end vi gør det i dag,; li- 
gesom vr skal være varsomme med at reali- 
sere'de opgaver, som i ihøj est udstrækning 
kræver personale, og ind i  dette kommer vel 

egentlig også et krav til os som politikere 
om, at man i den kommende lovgivning så 
vidt muligt tager hensyn til, at den offent- 
lige administration i stat og i kommuner 
bliver af et så lille omfang, som det er mu- 
ligt;, - .:;>홢! -T; , . 

Det økonomiske forløb i de kommende år 
tyder jo ikke alt for opmuntrende. De fleste 
har sikkert troet, at man nærmede sig et 
vældig rigt samfund, hvor 2 biler og som- 
merhus var hver mands sag i løbet af få år. 
Den omstændighed, at væksten i reallevefo- 
den forventes halveret i de kommende år, er 
vel en opvågning til realiteterne. 

Det alvorlige problem, som også er påpe- 
get ,i rapporten, omkring betalings- og valu- 
tabalancen vil naturligt reducere mulighe- 
derne, for forbruget i de nærmeste år, men 
også derefter vil vilkårene blive anstrengte, 
når der ikke alene skal være balance på det 
nævnte område, men også bl. a. skaffes 
dækning for den stigende - u-landshj ælp. 
.. JNar man gar ud ira, at privatforbruget vil 
stige med ca. a .pct. årligt mod hidtil ca. 5 
pet., så må denne lavere stigning sammen- 
holdes , med den skønnede forbrugsstigning 
på ca. 4 pet. til sin tid for den passive del af 
befolkningen, f. eks. pensionister, når til- 
lægspension og andre ting er  ført ud i livet. 
Jeg tror ikke, det er holdbart i det lange løb 
at lade udviklingen for de erhvervsaktive i 
samfundet være væsentligt dårligere end de 
passives. Der kan vel nok allerede i dag 
findes situationer, hvor man ved sammenlig- 
ningen mellem pensionister og f. eks. ufag- 
lærte arbejdere med forsørgerpligter over for 
2 eller 3 børn- .kan. påpege den situation, at 
pensionisten, er bedst stillet. Der kan derfor 
utvivlsomt Være;anledning til, at vi på lang 
sigt tager udviklingen op til overvejelse for 
at skaffe en bedre balance imellem.den pas- 
sive og den aktive gruppe.i befolkningen. . 

Man anvender i en række'situationer, i det 
offentlige gratisprincippet; og dette gratis- 
princip fører vel i nogle tilfælde til et for 
stort forbrug. Jeg tror, i at betaling for of- 
fentlig service i et vist omfang kan Være en 
nyttig og rimelig ting, for åt man kan måle 
efterspørgslen på et bedre grundlag end det, 
man kender ved anvendelsen af gratisprin- 
c i p p e t . ,  '  

Et af de store områder, hvor vi ikke har 
én naturlig prisdannelse, er boligområdet. 
Trods boligforliget i 1966 lider vi i dele af 
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landet fortsat under det forhold, at den vir- 
kelige pris kun  betales for de færreste boli- 
ger. Det forvrænger forbruget, og det giver 
sociale skævheder. Derfor er det efter ven- 
stres mening værdifuldt, at rapporten påpe- 
ger nødvendigheden af, at prisdannelsen på 
boligmarkedet hurtigt normaliseres med 
fornødent hensyn til sociale og familiepolitik 
ske problemer. 

Den stigningstakt, som er påvist for ud- 
gifterne i stat og kommune i de kom- 
mende år, er naturligvis meget stor. Dette, 
at man antyder en stigning fra omkring 
45 pet. til omkring 57 pet. af de sam- 
lede indtægter over de offentlige kasser i  de 
kommende år, må naturligvis for venstre 
betyde, at vi må tage en sådan udvikling op 
til ny vurdering, og vi vil være bekymret, 
hvis den forudsigelse, som rapporten her 
giver, skulle vise sig at slå til. 

Den rigtige prioritering af de offentlige 
midler er vigtig, og i den forbindelse Vil jeg 
gerne påpege,, at en ændring af refusionssy- 
stemet over for kommunerne må være net 
element i dette. Når man, som man î  øje- 
blikket planlægger det, forlader de retnings- 
bestemte refusioner og indfører tilskud til 
kommunerne efter objektive kriterier, så vil 
det sikkert medføre en noget bedre udnyt- 
telse af midlerne inden for denne sektor, når 
man ikke skal skele så meget til refusionerne 
i forbindelse med selve beslutningspròces- 
sen. 

Jeg tror, der i forbindelse med kommu- 
nalreformen er givet tekniske forudsætnin- 
ger for, at kommunerne nu både kan udar- 
bejde og også i praksis udarbejder flerårige 
budgetter for anlæg og drift. Disse budget- 
ter kan sammenfattes og lægges ved siden af 
statens flerårige budgetter, sådan at dét 
samlede økonomiske billede tegnes af den 
offentlige sektor. Jeg finder, at målet må 
være, at man i god forståelse mellem staten 
og kommunerne kan styre denne meget vig- 
tige del af økonomien, som vil beslaglægge 
en større og større andel af nationalindkom- 
sten, hvis der ikke målbevidst sættes ind 
mod en stigning i denne andel af national- 
indkomsten. _ ; 

Et  særligt investeringsområde har i særlig 
grad samlet interessen i forbindelse med 
denne perspektivplan. Det drejer sig om tra- 
fikken. Med påregnede investeringer af et 

omfang på ca. 3 milliarder kr. pr. år i løbet 
af denne periode er det naturligvis af vældig 
betydning, hvordan dette beløb anvendes. 
Det hidtidige beløb til lokale veje har været 
meget højt, til dels 'på grund af de hidtidige 
vejrefusionsregler. Med omlægningen af 
dette system synes der at være mulighed 
for, at der kan lægges større .vægt på de 
gennemgående veje og på større enkeltpro- 
jekter, end, der ellers ville have været plads 
til inden for rammen. I øjeblikket debatte- 
res der en del om storlufthavn eller Store- 
B æltsbr o i lyset af perspektivplanen. Debat- 
ten føres desværre på basis af de tidstermi- 
ner og d e  anlægsterminer, som har været 
anvendt tidligere,. og: j eg tror,; at der derfor 
kan være grund, til at sætte et spørgsmåls- 
tegn ved, hvor megen værdi en alt for di- 
rekte henvisning til perspektivplanen har 
for de aktuelle o ver vej eiser omkring en stor- 
lufthavn på Saltholm, og forbindelsen over 
ftlrvrp- Rjnlt. > 

Jeg tror, man alt i alt må sige om per- 
spektivplanen, at den opfylder et behov, 
den kan være en platform, som investerings- 
og udgiftsdrøftelser kan føres på i den 
kommende tid, vel at mærke når man iagt- 
tager ide begrænsninger, som naturligvis lig- 
ger i materialets usikkerhed. Der skal ikke 
heri ligge, at vi fra Venstres side accepterer 
alle de forudsætninger og. forventninger, 
som er nedfældet i rapporten. Vi vil på ad- 
skillige områder utvivlsomt anlægge andre 
vurderinger end dem, som man kan læse. 
Men det er vel også meningen med planen. 
Det var jo meningen, at den skulle være en 
udfordring til den politiske; tænkning og den 
politiske, debat, og det forhåbentlig ene- 
ste-helt sikre resultat af perspektivplanen er 
vel, at den ikke kommer til at opfyldes, 
men erstattes af en bedre udvikling end den, 
man har f o r u d s e t .  

Grethe Philip: Den store gule bog om per- 
spektivplanlægning er et meget interessant 
dokument, ja, det er næsten som at læse en 
spændende roman, så velskreven er den. 
Redegørelsen viser i store strejf udviklingen 
i det danske samfund i de næste 15 år, det 
vil sige i de år, inden for hvilke en meget stor 
del af os, der sidder her i salen, vil gå ind i 
folkepensionisternes rækker. Redegørelsen 
stiller et billede op for os, ikke et handlings- 
program, men et omhyggeligt udvalgt mate- 
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riale, der giver, et bredt udsyn over de ten- 
denser, der er i gang, bl. a. ud fra de mål- 
sætninger, vi har sat os. Vi går nu fra et 
samfund,, hvor der for blot en halv snes år 
siden i brede grupper måtte vises stor nøj- 
somhed, men hvor der igennem de sidste år 
har været en næsten eksplosivt hurtig øko- 
nomisk vækst. Fra dette samfundsmønster 
går vi ind i en ny fase, hvor udgangspunk- 
tet, hvad velstand angår, er betydeligt høje- 
re; men hvor den økonomiske vækst ser ,ud 
til at blive meget beskeden, særlig når vi 
også skal se at komme af med noget af vores 
valutagæld til udlandet. 

Jeg vil gerne takke ministeren og em- 
bedsmændene for det materiale, vi har fået i 
hænde til at få et overblik over de omskif- 
telser, vi står over for, og de muligheder, vi 
har, og som også gerne skulle give os inspi- 
ration, til at tage nogle dogmer op til omvur- 
dering og i det hele taget til at gå i gang 
med nytænkning på forskellige områder 
under de nye vilkår. 

Ministeren siger, at redegørelsen ikke er 
skrevet med ført hånd. Jeg håber ikke, det 
misforstås, hvis jeg siger, at det føler man. 
Tingene siges lige ud og usødet, og det er til- 
talende. Redegørelsen bygger på en række 
forudsætninger, der virker rimelige. På et 
par punkter kunne man måske have taget 
inere med. , Om fællesmarkedet siger man 
således blot, at der ikke er gjort bestemte 
antagelser om udfaldet af forhandlingerne 
,om dansk deltagelse i. fællesmarkedet, men 
det forudsættes, at der ikke sker forringelser 
i de handelspolitiske vilkår for den danske 
udenrigshandel. Jeg skal ikke bebrejde ar- 
bejdsgruppen, at den ikke har > opstillet en 
række alternativer, alt efter, om vi kommer 
ind;i fællesmarkedet eller ej. Det må være 
rigtigt i en redegørelse som denne at arbejde , 
ud fra de politiske beslutninger, der er truf- 
fet i folketinget:om indtræden i fællesmarke- 
det, og hvorefter, vi vil følges med England, 
men det er dog måske en smule optimistisk 
som en helt given sag at gå ud: fra, at der 

ikke sker nogen forringelse i de handelspoli- 
tiske vilkår. I hvert fald kunne man dog vel 
tænke sig, -at der skete en ændring i bytte- 
forholdet. 

Det forudsættes, at forsvarsbudgettet, vil 
have stort set samme omfang som nu. Æn- 
dringer på det sikkerhedspolitiske område 
med' en eventuelt forkortet tjenestetid for 
de værnepligtige og en mindre dæknings- 
styrke : ligger dog vel inden for muligheder- 
nes grænse, og det ville øge det samlede ar- 
bejdsudbud. : 

Ind- og udvandring er heller ikke behand- 
let, i hvert fald ikke, så vidt jeg har bemær- 
ket det, i større udstrækning. Spørgsmålet 
er: vil der strømme fremmedarbejdere hertil 
i stor mængde, eller vil der ske det, som 
nogle tror, at vi bliver tappet for vores kva- 
lificerede folk? Måske sker der begge dele på 
engang. 홢 , 

Det ligger bag hele redegørelsen, at man 
forventer nogenlunde samme produktivitets- 
stigning pr. arbejdstime som hidtil. Men 
kunne vi ikke påvirke denne vækst og øge 
den, iv eks. ved at give større medarbejder- 
indflydelse eller ved andre former for sam- 
arbejde, der kunne .gøre den enkelte mere 
engageret i sit arbejde,?,, 

Og så endnu et spørgsmål, der vedrører de 
forudsætninger, vi bygger på. Der finder i 
øjeblikket et fundamentalt skred sted i de, 
unges familiemæssige forhold og i deres af- 
vejning af på den ene side ambitiøse mål 
tilstræbt igennem slid og stress og på den 
anden side en mere afslappet, let skødesløs 
arbejds- og livsform,, hvor statussymbolerne 
bliver nogle helt andre og måske af meget 
mindre materiel karakter. Og for at blive lidt 
mere konkret og udtrykke det i de gængse 
arbejdstermer: hvorledes vil det påvirke 
arbejdsudbud og bevægelighed på arbejds- 
markedet, at mand og kone i højere grad 
hjælpes ad både 'med det huslige og med 
andre ting i hjemmet og-begge går ud og har 
erhvervsarbejde? Vil de muligvis blive min- 
dre bundet af de faste arbejdstider, som vi 
jo klynger os så stærkt til, jeg synes til stor 

343 
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skade for vores arbejdsmarked? Vil de blive 
således mindre bundet af disse tider, vil det 
smidiggøre arbejdsmarkedet? 

Men der kan jo ogsa ske det, at begge 
ægtefæller får arbejde, og at det vil betyde 
en mindre bevægelig arbejdskraft; fordi det 
bliver meget vanskeligere at få folk til ait 
flytte. Jeg tænker f. eks. på ,,'de' protester, 
der har lydt, og lydt meget stærkt, i forbin- 
delse med planerne om udflytning til hen- 
holdsvis Hjørring, Tønder og Ålborg, og hvor 
der gang på gang er blevet henvist til, at de 
pågældende var betænkelige ved at flytte 
eller ligefrem ikke ville flytte, fordi deres 
hustru havde arbejde i København og ikke 
ønskede at forlade dette arbejde. 

De store årganges tid er forbi, og vi må 
indstille os på, at udbuddet af arbejdstimer 
går noget ned; Meget vil afhænge af, om de 
gifte kvinder fortsat i stigende grad vil gå 
ud på arbejdsmarkedet. Arbejdsministeren 
har for nylig til  folketingsudvalget om lige- 
løn udtalt, at det er sandsynligt, at den be- 
tydelige vækst i daginstitutionspladser, der 
siden 1966 har været på ca. 14- pet. årlig, er en 
direkte medvirkende årsag til stigningen i 
den kvindelige arbejdsstyrke. Fortsat vækst 

I i antallet af børnehaver m. v. vil antagelig 
fremme udbuddet af kvindelig arbejdskraft, 
men også både omskolings- og opskolings- 
foranstaltninger vil være nødvendige, hvis 
flere kvinder skal kunne finde beskæftigelse 
på arbejdsmarkedet. Jeg tror, at dette sid- 
ste spiller en særlig stor rolle for de 40-50- 
årige kvinder; der' har børnene fra hånden, 
og jeg har egentlig også indtryk af, at det 
særlig er i disse aldersgrupper, vi skål finde 
arbejdsreserverne i de kommende år. 

Det offentlige beslaglægger en stigende 
andel af arbejdskraften. Dette er naturligvis 
særlig betænkeligt, når der er et faldende 
antal arbejdstimer til rådighed for produkti- 
onen, fordi erhvervslivet så bliver stærkt 
klemt i sin mulighed for at øge arbejds- 
styrken. Og her mener jeg vi er ved et af 
kardinalpunkterne i perspektivplàlllægnin., 
gen. Vi ved, at vi har en alt for stor valuta- 
gæld, som vi-snarest må gå i gang med at få 
betalt tilbage, og clette så 'meget mere, som 
man har en stærk fornemmelse af, at låne- 
mulighederne for Danmark i udlandet ikke 
er de allerbedste. Valutagælden skal altså 
ned, og arbejdsstyrken vokser ikke mere. 

Hvordan skal vi da fordele den beskedne 
forøgelse i dét samlede nationalprodukt, vi 
håber på som følge af en fortsat produktivi- 
tetsstigning? Jeg tror, det er herom, den 
politiske debat i første række kommer til at 
stå. Mon ikke det er realistisk at forestille 
sig, at vi bliver nødt til at dæmme kraftigt 
op for den forbrugsudvidelse, der er i gang 
både i det private og i det offentlige for- 
brug? Hidtil er det offentlige forbrug steget 
væsentlig stærkere; end det private forbrug. 
Med afsvækkede vækstmuligheder vil der 
nok stadig: være et så kraftigt pres bag kra- 
vet om at få en udvi' delse,- af den disponible 
indkomst/ at det bliver vanskeligt at fast- 
holde, den hidtidige, relativt stærke vækst i 
det offentliges udgifter.' ' V 홢홢 

'En vanskel ighederne ved at holde igen 
på et stadig øget krav onl' offentlige ydelser 
hænger sammen med, at der, ikke sættes en 
pris på ydelserne. Det er jo noget, der alle- 
rede har været nævnt af flere talere her i 
dag. Derfor sker der ikke den regulering af 
efterspørgsel og udbud, som ellers foregår 
via prisdannelsen. Vi tror, at borgerne prio- 
riterer social tryghed, et udbygget sygehus- 
væsen, uddannelse og et godt trafiknet me- 
get højt, men vi ved ikke særlig præcist, 
hvor højt disse goder hver for sig vurderes, 
og hvordan efterspørgslen ville reagere, hvis 
der blev krævet betaling for hver ydelse. 

Kontorchef Vedel-Petersen skrev engang 
en kronik, der hed 홢 Jeg ville hellere have én 
cykel". Jeg tror, der er nogle, der kan huske 
den endnu. I dag'ville han jo nok have kaldt 
den 홢Jeg ville hellere have et sommerhus". 
Men problemet er jo det samme:: hvor højt 
værdsættes egentlig, når det kommer til 
stykket, 홢 de offentlige ydélser? Meget taler 
efter min mening imod at sætte pris på de 
sociale.og sundhedsmæssige ydelser, og jeg. . 
havde indtryk af,' at i hvert  fald hr. Ivar 
Nørgaard delte denne opfattelse. Det er et 
vigtigt led i vor høje sociale standard, at 
disse ydelser er gratis eller i hvert fald me- 
get 1 billige. Men vi politikere og, alle, der 
beskæftiger sig med. social-; o'g, sundhedpoli- 
tik, burde nok i, vore overvejelser og i vore 
prioriteringer, for os selv i hvert fald, fore- 
tage en økonomisk ,afvejning. 홢 

Forskningsleder. Bent Hold: Andersen har 
været inde på disse tanker og mener åben- 
bart, at man meget vel kunne-overføre nogle 
af erhvervslivets omkostningsberegninger 
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på déi sociale felt. Det er i hvert fald nok 
værd, som det nævnes i redegørelsen, at 
overveje, om vi ikke i højere grad skulle 
betale for det offentliges ydelser på trafik- 
området., Trafikinvesteringerne beslaglæg- 
ger nu ca. halvdelen af det offentliges sam- 
lede investeringer.. Den enkelte trafi- 
kant gør sig næppe nogen forestilling om, 
hvor store arbejds- og kapitalressourcer 
han beslaglægger ved at kræve et meget fint 
udbygget trafiknet. Vi kommer næppe uden 
om at holde igen på de meget store trafikinve- 
steringer, og vi i mit parti mener, at vi må 
over til i højere grad at lægge brede, sam- 
fundsmæssige og produktivitetsfremmende 
synspunkter frem ved vurderingen af, om vi 
skal gå i lag med et stort projekt overhove- 
det, og i hvilken rækkefølge de forskellige 
projekter skal igangsættes. 

Med de knappe arbejdskraftressourcer, vi 
råder over, er det'meget vigtigt, at vi an- 
vender dem bedst muligt, og det er ikke al- 
tid, den økonomiske tankerække føres igen- 
nem med fuld konsekvens. Jeg vil tage et 
eksempel, som viser, hvad jeg tænker på. 

Det er kendt, at vi landet over på vore 
sygehuse har en hel del gamle plejepatien- 
ter, der ikke er under egentlig behandling, 
men som blot bliver liggende på sygehuset, 
fordi det ikke er muligt at opdrive en pleje- 
hjemsplads. Derved beslaglægges en dyr 
sygehusplads fremfor en vel dyr, men dog 
noget billigere plejehjemsplads, og sygehu- 
set sandes til med gamle mennesker til 
skade for yngre handicappede patienter. 
Plejehjemmene er til gengæld, som det se- 
nest er oplyst i fhv. amtslæge Lauritzens 
plejehjemsundersøgelse, i et vist omfang 
belagt med patienter, d e r  egentlig godt 
kunne klare sig i eget hjem, om de blot fik 
den fornødne hjemmehjælp samt lidt små- 
ændringer i huset, som gjorde det lettere for 
dem at færdes i boligen. Men lijemmehjæl- 
pere kan mange steder ikke skaffes i til- 
strækkeligt omfang, , bl. a. fordi kommu- 
nerne ikke-har lagt sig nok i selen for at få 
en hjemmehjælpsordning, som er virkelig 
ordentligt organiseret, og de har heller ikke 
været tilstrækkeligt ivrige efter eller villige 
til at give hjemmehjælperne en uddannelse 
og til at betale den løn, der skal til for at til- 
trække tilstrækkeligt mange kvinder '' Jeg 
ved udmærket godt, at der her er en del 

organisationsmæssige problemer, men det er 
alligevel tosset ud fra en økonomisk syns- 
vinkel, at alt dette ikke kan overvindes, al 
den stund en ny plejehjemsplads koster ca. 
60.000 kr. årlig i drift og de gamle selv 
meget hellere ville blive boende hjemme. 
Jeg kan supplere med, at det er billige ord- 
ninger for samfundet,' når vi støtter hjem- 
mene økonomisk og med aflastningshjem og 
med konsulenter, så de bliver i stand til at 
beholde et svagt eller handicappet familie- 
medlem hjemme, sådan at en varig instituti- 
onsindlæggelse ,undgås. 

På uddannelsesområdet er der mange veje 
til bedre og mere økonomisk udnyttelse af 
arbejdsressourcerne. Der er spændende pla- 
ner fremme om indbyrdes gruppeundervis- : 
ning på det nye Roskilde universitet, som 
vil kunne føre til besparelse af lærerkræfter. 
Måske vi dér kan få nogle erfaringer, som 
.også kan overføres på andre højere lærean- 
stalter; Nedskæring af studietiden er en 
anden vigtig ting, selvfølgelig særlig dér, 
hvor studierne er af meget langvarig karak- 
ter. De mere trinvis opbyggede uddannelser 
skulle gøre det muligt at bryde af på for- 
skellige tidspunkter inden for uddannelsesti- 
den og dog give erhvervsmæssig kompeten- 
ce. 

Vi har i det radikale venstre ofte peget 
på,, at de mange flaskehalse i mellemtekni- 
keruddannelserne ligefrem tvinger mange af 
de unge over i  længerevarende uddannelser 
ved universitetet, som de dels er mindre in- 
teresseret i, og som der måske oven i købet 
samfundsmæssigt er mindre brug for. Disse 
flaskehalse bør efter vor mening udvides. 

I redegørelsen er man inde på betydnin- 
gen af et udbygget samarbejde mellem stat 
og kommune, Kommunalreform, byrdefor- 
deling og opgavefordeling er alt sammen led 
i forsøg på at påvirke dette samarbejde. Det 
er tydeligt, at der her er et felt, hvor vi har 
lang vej igen med yderligere at gennem- 
tænke og rationalisere området. 

Boligpolitikken vil jeg her i dag ganske 
lade ligge. Det problem er så stort, at vi kun 
ville kunne tangere det, men at problemet 
hviler over os som noget i retning af en tor- 
densky er i hvert fald både sikkert og vist, 
og 1973 er, sidste frist. Jeg:har særlig mær- 
ket mig dels den vægt, der ud fra en lang- 
tidsbetragtning lægges på, at vi på dette felt 
kommer over til en mere normal prisdannel- 
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se, dels den vægt, man lægger på, at det skal 
ske gradvis. , ' 

Redegørelsen drejer sig for en væsentlig 
del om det offentliges udgifter, om væksten 
heri, prioriteringen og muligheden for at få 
det mest mulige ud af de forhåndenværende 
ressourcer. Derimod siges der meget lidt om, 
hvordan vi stimulerer erhvervslivet til at gå 
i lag med ny eller med udvidet produktion. 
Jeg ved, :at der senere vil komme et indlæg 
fra salen herom, og jeg vil derfor ind- 
skrænke mig til at sige, at jeg tror, vi i frem- 
tiden vil blive nødt til mere at gå ind i en 
styring af erhvervslivet; Vi har allerede en 
betydelig styring via skatte-, penge- og pris- 
politik, via egnsudvikling, 홢 næringslovgiv- 
ning og meget mere. Yngre. frèmstående 
erhvervsfolk diskuterer ivrigt, om staten 
ikke skulle søge at dirigere vore knappe ar- 
bejds- og kapitalressourcer derhen, hvor de 
står sig bedst i konkurrencen med udlandet. 
Jeg mener, vi burde lytte noget: mere til de 
tanker, de gør sig, og søge at finde frem til; 
hvordan vi 홢 i hvert fald forsøgsvis 홢 kan 
finde en praktikabel måde ' at realisere i 
hvert1 fald nogle af de tanker på, disse yngre 
folk har været inde på. : 

Vi har nu fået en stor betænkning, resul- 
tatet af et meget omfattende arbejde. Hvor- 
dan kommer vi videre? Jeg ville være glad 
for at høre, hvilke tanker arbejdsministeren 
for sit vedkommende har gjort sig herom. 
Jeg har allerede forleden under finanslovde- 
batten sagt, at jeg mener, vi her i folketin- 
get må  se at komme i gang med et tværpoli- 
tisk samarbejde om de store linjer ior plan- 
lægningen for fremtiden, herunder også pri- 
òriteringen af de opgaver, stat og kommune 
skal påtage sig. Jeg var glad for' at høre, at 
socialdemokratiets: ordfører var interesseret 
i at gå ind i en sådan debat i investeringsud- 
valget. I det radikale venstre vil vi i hvert 
fald være meget åbne for et sådant samar- 
bejde. 홢 

Poul Dam: Det er allerede blevet ,sagt:'af 
andre ordførere, men j eg vil gerne gentage 
det, at noget af det vigtigste, i denne situa- 
tion er, at man ikke lader sig paralysere af 
den bog, vi har fået. Det er et stort og grun- 
digt arbejde, der er udført, der er mange tal 

I i den, der er mange korrekte beskrivelser, 
men hvis man tror, at hele sandheden om de 

næste 15 år er sagt i den bog, så tager man 
fejl, og så har man for resten også fra poli- 
tisk side afskrevet sig retten til at påvirke 
udviklingen. ; 

Dét er først og fremmest en materiale- 
samling, en materialesamÌing, der i første 
' række indeholder fremskrivninger, progno- 
ser,' på grundlag af det, vi ved i dag, på 
grundlag af de planer, der foreligger rundt 
omkring i ministerierne og andre steder, 
som jo også bygger på nutiden og. fortiden, 
og så en vis tilpasning, en vis sammenpres- 
ning af visse af disse planer, fordi det viste 
sig,1 at når man lagde dem alle sammen 
sammen, kom det ikke til at stemme, så så 
det ud, som om der ikke var penge nok. Det 
ér det hele. Noget egentligt forsøg på at give 
et billede af fremtiden synes jeg knap nok, 
man kan tale om. Det er, som om de ud- 
mærkede embedsmænd, der har været hoved- 
ansvarlige for udarbejdelsen, ikke har lært 
ret meget -af, den fremtidsforskning, som er 
startet i de senere år 홢 både her i landet og 
ganske særlig i udlandet 홢 og hvor man 
bl. a. anvender den metode, at man lader en 
række mennesker, som alle sammen beskæf- 
tiger sig med ting, der peger fremad, gensi- 
digt; bedømme hinandens forudsigelser, hin- 
andens spådomme, og derigennem få en 
slags statistisk udtryk for, hvad folk, der 
beskæftiger sig' med udviklingen, forventer 
af denne udvikling. 

N li kan man nok sige, at meget i frem- 
tidsforskningen er forholdsvis fantasifuldt; 
det gælder dog ikke i samme grad i de se- 
nere år, som det har gjort tidligere. Hvis 
man husker, hvordan' Illustreret Familie- 
journal så ud i 1920erne med fremstillinger 
af fremtidssanífunelet; så vil man vide lidt 
om, hvad fantasi er̂  men man vil jo også 
vide, at en hel masse: af det, der var vild 
fantasi i 1920erne, ér blevet realitet i dag; 
Det er ikke sådan, at tingene har stået stille. 
Det er tværtimod sådan, at i mange tilfælde 
hår netop de fantasifulde fået ret. De fanta- 
sifulde var måske en gang imellem for vidt- 
gående, ,og i den forbindelse var det, at Che- 
sterton i sin roman 홢The Napoleon of Not- 
ting Hill" fortalte, a't- det var helt galt, 
fremtiden ville blive nøjagtig som nutiden, 
og så skrev han en meget spændende roman- 
tisk historie om, hvordan, man ville admini- 
strere London i 1984, Senere var der en 
anden - forfatter, der skrev en helt anden bog 
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oÉi, det samme årstal ud fra et helt andet 
grundsyn. Men denne forestilling om, at 
fremtiden vil blive nogenlunde som nutiden, 
ligger i virkeligheden bag ved denne rap- 

. port. Det er bare en fremskrivning, og: det er 
naturligt, at: det er den måde, m a n  må ar- 
bejdé på i første omgang eller i en del af 
materialet/ Men jeg tror, det e r  sundt, når 
man beskæftiger sig med disse fremtidsper- 
spektiver, at tænke tilbage og sige, at hvis 
nu regeringen Erik Eriksen-Kraft i 1953 
havde nedsat et embedsmandsudvalg 홢 
som ville have lignet det nuværende i' hvert 
fald, for så vidt som Erik Ib Schmidt"også 
ville have været, med i det 홢 som havde 
lavet en bog om perspektivplanlægning for 
perioden 1955-1970, kan man:godt med en 
lille smule fantasi finde: ud :af, . hvad der 
havde; stået i den. Det, der* er, sikkert,; er, at 
den udvikling, der faktisk, foregik i. 1960er- 
n6, ville man ikke have turdét drømme, om. 
Man ville: have haft nogle forudsætninger, 
som byggede på statistikken fra begyndel- 
sen af 1950erne med en meget lav vækstrate 
og med nogle forholdsvis beskedne perspek- 
tiver i det hele taget. Man ville ikke have 
forudset den nuværende velstand, man ville 
ikke have forudset de nuværende holdnin- 
ger, de nuværende attituder. Man ville ikke 
have forudset den nedgang i arbejdskrafttil- 
buddet, som er sket dels som følge, af ned- 
gangen i arbejdstiden, /dels som| følge af l at 
det at arbejde ikke er. blevet nær så tillok- 
kende, navnlig for den yngre generation, 
som det var tidligere. Man ville'have lavet 
noget, som i dag havde været følt som noget 
helt uinteressant 홢 og måske en lille smule 
pudsigt;, .h 홢 홢 

Deri ligger naturligvis ikke, at 홢 det ville 
have været forkert at laye den, eller at man 
ikke kunne, have lært noget af den, langtfra. 
En række ting ville man, have fået regnet 
igennem på en: fornuftig måde, sådan åt 
man kunne bruge det . som parameter i sine 
drøftelser af den ene eller den anden; art, 
men, man ville have Jøbet en .risiko for at 
lægge debatten ind i et meget stift system, 
hvor der ikke var plads til. det uforudsete, 
og hvor det uforudsete var. noget, som man 
den ene gang hefter den anden ville skyde :fra 
sig i. diskussionerne,' fordi man sagde: ja 
men i: perspektivplanlægningsrapporten, der 
drejer sig. om perioden 1955-1970,:'står der 

ikke noget om det, altså kan det ikke ske. 
Det liér.; risikoen, ved sådan en bog. Det-er 
ikke et ansvar, man skal lægge på rappor- 
tens udarbejdere,: men det er et ansvar, som 
vi andre;får,:på os, hvis. vi ikke er. i stand til 
at benytte den som det, den er,, 'et stykke 
materiale! og ikke nødvendigvis en, opslags- 
bog, hvor vi kan finde svar på alt. 
;,, ,Man, havde ikke i 1955 kunnet, forudse 
mennesket i l970.  Man havde ikke kunnet 
forudse ungdomsoprøret og alle de: andre 
ting, der hænger sammen- dermed, 0g hvad 
ved vi egentlig, i dag om mennesket i 19,85? 
Ja, vi. ved, at vi alle er blevet 15 år ældre, 
hvis vi lever. Vi må gå ud fra, 4t, flertallet af 
de tilstedeværende her i'salen i; livert. fald. er 
døde til den tid med den forurening og det 
stress, og alt,det andet, vi nu er ude for. Men 
hvad ved man nu om resten af samfundet? 
Ja, det er jo relativt .begrænset. Vi har nogle 
trends, og vi. har 홢 ,fået løfter om, at der 
kommer et bilagsbind til den udmærkede 
gule bog med, b1. a,,, nogle betragtninger om 
arbejdstid og fritid i fremtiden. De betragt- 
ninger ville jeg frygtelig gerne have, læst, 
men det får, vi vel lov til på ,et eller andet 
tidspunkt. Det er .j 0 noget af det, der. kom- 
mer til at danne grundlaget for bl. a. spørgs- 
målet om :arbejdskraftudbuddet og spørgs- 
målet om forbrugsmønsteret i fremtiden r 
ja,,! naturligvis ikke betragtningerne, de bli- 
ver ikke normgivende, men, det er da meget 
spændende at se,: hvilke betragtninger man 
har gjort sig. Y'i ved vældig lidt om, hvor- 
dan disse ting udvikler sig. Det  bliver spæn- 
dende for,dem af os, der, f ar det at se. 

'Men. naturligvis er der én, ting, som gør 
det , rimeligt og naturligt at lave en sådan 
bog med et så langt perspektiv, og det er, a t  
vi i vor politiske: planlægning udskriver en 
lang række mere eller mindre dækningsløse 
checks på; fremtiden. Vi har en lang række 
loygivningsdetaljer, en lang række, store 
projekter og meget andet, som forfalder i 
løbet; af de kommende 15 år, og det er gan- 
ske spændende at se, om der er dækning på 
kontoen til den tid. Lidt om dette noget se- 
nere...;,...: 홢 홢 Ti " 
, Det er i klart, at man må gå ud fra det, vi 

kender,, og, det viL sige, at man bl. a. går ud 
fra de samfundsmodeller, fra de løsninger på 
forskellige, samfundsområder, som vi an ven- 
der i vore dage. Det vil sige, at; man kører 
videre . efter., det, velkendte, .det måske i 



5471 1/4 71: Forhandling om arbejdsministerens redegørelse. 5472 

[Poul Dam.] 
mange tilfælde alt for velkendte. De bliver 
derfor præget af nogen konservatisme og en 
vis inerti, og det er en af de store risici i 
denne sammenhæng. Fordi en løsning af et 
socialt spørgsmål, en løsning af et undervis- 
ningsmæssigt spørgsmål eller en løsning af 
et kulturpolitisk spørgsmål har været rigtig, 
er det jo ikke sikkert, at den bliver ved med 
at være det: Tværtimod er det måske sådan, 
at vores fastholden ved gamle løsninger 
skaber nye problemer og en gang imellem 
medfører, at vi kører ind i helt uløselige si- 
tuationer. Vi trænger til nytænkning, og 
nytænkning er knap nok det, en sådan rap- 
port foranlediger til. 

En af de forudsætninger, som ligger bag 
rapporten, er jo, at det er med produktionen 
ligesom med vejret. Man kan undersøge det 
ved hjælp af et meteorologisk institut, og 
man kan snakke om det, men man kan 
egentlig ikke gøre noget ved det. Produktio- 
nen er noget, der stiger efter en vis matema- 
tisk forudsætning, som man har indarbej- 
det, men den tanke, at man skulle kunne 
gøre, noget i den offentlige planlægning for 
virkelig systematisk at forøge produktionen, 
dukker kun op ganske sporadisk. Jeg tror 
nok, det er her, man skal begynde i en hvil- 
ken som helst perspéktivplanlægning, ikke 
så meget finde ud af, hvad alt det, vi har 
tænkt os at bruge i fremtiden, vil koste, 
men først og fremmest tænke på, hvordan vi 
får råd til at betale ikke alene det, vi har i 
forvejen, men også det, vi kunne tænke os 
at forbedre samfundet med. Hvad kan der 
gøres ved disse ting? I hvilke henseender 
kan vi ændre samfundet, så produktionen 
får bedre vilkår? I  hvilke henseender kan 
vi forøge udbuddet af arbejdskraft? Måske 
er det her på et eller andet tidspunkt nød- 
vendigt at tænke på, at forkortelsen af ar- 
bejdstiden i USA i hvert fald i en vis ud- 
strækning har medført, at folk har fået to 
job, altså at man, når man fik en tilstrække- 
lig kort arbejdsuge, så var til rådighed for 
arbejdsmarkedet med et bierhverv af større 
eller mindre omfang, at der altså skete lige- 
som et knæk i udviklingen. Hvad vil man 
gøre for rationaliseringen? Hvad vil man 
gøre for den offentlige styring? Der er risiko 
for, at den gammeldags liberalisme skal få 
materiale i denne rapport, hvis man ikke 
netop anlægger et produktionssynspunkt. 

Her skal der begyndes, kun med en kraftig 
produktionsforøgelse kan vi overhovedet 
klare fremtidens problem. 

Også andre ordførere har nævnt et spørgs- 
mål, som jeg ville formulere sådan: giver de 
offentlige udgifter os udbytte nok, får vi 
nok ud af de penge, vi betaler? Det har 
måske ikke været særlig god tone at tale om 
nyttevirkning af de offentlige ydelser og de 
offentlige udgifter i øvrigt, men det er na- 
turligvis forkert; ikke mindst i vore dage, 
hvor de offentlige udgifter er steget så 
stærkt, er det nødvendigt, at man helt an- 
derledes klart finder ud af for hvert enkelt 
område: bliver de penge, vi giver ud, benyt- 
tet på en sådan måde, at de virkelig tjener 
det formål, som man hævder at ville tjene? 
Er der en dynamik forbundet med disse 
udgifter, medfører de samfundsfremskridt, 
der virkelig er til gavn for større grupper i 
befolkningen? Ofrer vi rimeligt og fornuftigt 
på rationaliseringen? Bruger vi de offentlige 
udgifter på en sådan måde, at de også er 
med til at forøge produktionen? Er det så- 
dan,' at vi i alt for høj grad har nogle hellige 
køer i vores betragtning af offentlige udgif- 
ter, så vi ikke tænker på de økonomiske ge- 
vinster, der ér ved investeringerne? Er 'det  
f. eks. sådan, at en erhvervsbetonet inve- 
stering, som virkelig ville give udbytte i 
samfundet, skal vendes og drejes mange 
gange, inden man tør give den, mens en in- 
vestering til et i og for sig så nyttigt formål 
som et sygehus er noget, man ikke tør sige 
nej. til, man uden videre accepterer? Er det 
ikke sådan, at sparsommeligheden alt, for 
ofte følger en vanetænkning, at, man ikke i 
tilstrækkelig grad spørger: hvad får samfun- 
det som helhed ind i næste omgang? 

Regeringen hår jo ikke draget så forfær- 
delig mange konklusioner af rapporten, og 
det synes jeg da heller ikke er særlig rimeligt 
at gøre på dette tidspunkt, men man taler j o en 
del om det, man kunne kalde servicesekto- 
ren i modsætning til det private forbrug, og 
man taler noget om, hvorvidt gratis-prin- 
cippet er særlig fornuftigt. Jeg vil gerne si- 
ge, at hele talen om gratis-princippet har en 
tilbøjelighed til at gå ind i klicheerne. Det er 
efter min mening ikke rimeligt, at alle of- 
fentlige ydelser skal være gratis. Der er for- 
modentlig en række offentlige ydelser, som 
man ville få noget mere fornuftigt ud af, 
hvis de ikke var gratis, og der er andre om- 
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råder, hvor der bør være gratis ydelser,, men 
h vor d e ,  ikke er tilstrækkeligt! udbygget. 
Det, der : må være væsentligt i denne sam- 
menhæng, er, om der er en teknisk forkla- 
ring på, at denne eller , hin ydelse skal være 
en offentlig, dvs. gratis ydelse, eller om der 
er en klart social begrundelse for det. Der, er" 
jo en. række gratis eller billige ydelser, som i 
virkeligheden er udtryk for, et narreri, for de 
skal'jo'- betales,, og en række ;af disse gratis 
ydelser, er man nødt til vedblivende at have 
gratis, fordi folk betaler så høje skatter, at 
de ikke har råd til at betale for tingene. Det 
var  muligt, at, inan kunne-vende det og få 
tingene til at løbe på en anden måde. 홢 홢 
- Jeg havde tænkt her at sige noget om 

kontorchef Vedel-Petersens kronik i sin tid, 
men da fru .Grethe Philip også kunne, huske 
den, behøver jeg -jo ikke; nævne; den. Jeg 
tror, der er dét rigtige i kontorchef Vedel- 
Petersens dengang meget provokerende syns- 
punkt, at der er et formynderi i adskillige 
'udmærkede politikeres opfattelse af, hvad 
deri er godt og værdifuldt for menneskene, 
og som de derfor skal have gratis. I en vis 
udstrækning må vi være nået så langt i sam- 
fundsudviklingen, at folk må kunne, få lov 
til at vælge selv og ikke ;bare være genstand 
for statslig velgørenhed. 홢-홢< 

. Vi har brug for i fremtiden-at vænne os til 
at :tænke smidigere. Noget af det1 ubehage- 
lige i rapportens konklusioner, er .'denne 
fremskrivning over 15 år. Er det ikke sådan, 
a t  vi i alt for høj grad disponerer på meget 
lang sigt uden at kunne forandre, uden at 
kunne tilpasse os én bestemt .situation, en 
konjunktursituation f. eks.? Er vi ikke홢,'netop 
fordi vi ikke kan tillempe. den offentlige ind- 
sats, med til at forværre; visse, -af de kon- 
junkturudsving, som vi har endog i disse 
tider, selv om de har en anden'form end i 
gamle dage? Vi er nødt til, som andre ordfø- 
rere også har sagt,, at være meget oplnærk- 
somme på tvangen over for fremtiden. Vi 
sidder: i øjeblikket med de ;store ubetalte 
regninger på fremtiden. Dei er blevet inspire": 
ret af de gode år i 196.0erne, som har gjort, 
at vi regnede med, at ,;vi; nok fik råd til det 
hele i fremtiden. Der er en iboende ekspan- 
sion i alle sådan nogle planer, Vi må komme 

홢 bort fra den alt for blinde tillid til, at vi nok 
får råd til tingene i  fremtiden, men vi må 
samtidig ikke falde i : d e n  grøft,, at vi, af 

angst for fremtiden undlader at lægge pla- 
ner for, fremskridtet. Hvis man kunne have 
e11 fremskridtsplanbank,: hvor man havde 
liggende udarbejdede ...planer for en; lang 
række væsentlige og værdifulde fremskridt, 
som man kunne sætte i gang, så snart; man 
så, at der var råd til det, ville det ikke være 
så ringe. .Der er - også mening i fra n-w-, af i 
langt højere grad at tænke i ressourcer, den 
bedste. anvendelse af . arbejdskraften, den 
bedste anvendelse af kapitalen, et emne, 
som jeg har været inde på fra denne taler- 
stol før, og som jeg skal undlade at trætte 
med nu ikke mindst -tidder, hensyn til tiden. 

Skattechoket, dette med at de offentlige 
udgifter skulle stige fra 45, pct.: til 58. pct., af 
den: samlede nationalindkomst,, har j o for- 
styrret folk vældig meget. Jeg tror nok, at 
det hænger meget sammen med, at vi netop 
i det sidste par år har oplevet sådanne skat- 
techok, hvor, skatterne :på én gang er sprun- 
get vældig meget i vejret. Jeg ved ikke, om 
en. stigning <,af den art er særlig bekymrende 
over en periode på 15 år. Det afhænger helt 
af, hvad pengene bruges til, om der er til- 
strækkelig tillid ,til, at disse offentlige ydel- 
ser virkelig kommer befolkningen' til gode. 
Det er ikke så meget , et spørgsmål om stig- 
ningen .over en længere periode som om ae- 
celerationen, fra år til åk., 

Men jeg synes, at det, der bl. a. gemmer 
sig i talen om dette beløb og.i rapportens 
hovedlinjer i: det hele taget, er-en påpegning 
af, at vi er kommet til et punkt i samfundet, 
hvor vi har ladet et par. udviklingslinjer løbe 
løbsk hver for sig på en sådan måde, at det 
næppe kan blive ved. at gå. Vort samfund ' 
lever jo på; to . principper, et kapitalistisk 
princip,, som omsat i den almindelige,möral 
kunne omsættes til. et bj ærgsomhedsprincip 
홢 alle, prøver at - få så meget, som 
muligt til sig selv :홢 og så et solida- 
ritetsprincip, at vi skal gøre tingene1 i 
fællesskab. De to synspunkter kan ikke fore- 
nes. Vi kan ikke leve videre på denne måde. 
Den eneste mulighed for fremskridt, der 
virkelig gør samfundet til et velfærdssam- 
fund, må være at gå over til et samfund 
med en klar socialistisk målsætning., - 

Kjær Rasmussen: Vi er naturligvis villige 
. til at acceptere, a t, den foreliggende perspek- 
tivplan ikke uden videre er en! blot og bar 
freniskrivning, af de udviklingslinjer, som 
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var karakteristiske for det danske samfund i 
1960erne, men når dette er sagt, må vi da 
også fastslå, at perspektivplanen bygger på 
nogle ganske bestemte forudsætninger og 
specielt den forudsætning, at det kapitalisti- 
ske system, som vi kender det, skal bevares 
i hele perioden. Det er udgangspunktet, og 
fra dette udgangspunkt forsøger man så at 
vurdere udviklingslinjerne i den offentlige 
sektor frem til 1985. Af gode grunde forsø- 
ges ikke nogen perspektivplanlægning gæl- 
dende for den private sektor. Denne har det 
offentlige som bekendt at holde sig fra i det 
kapitalistiske samfund. Men selv om nu 
hovedvægten i arbejdsgruppens redegørelse 
ligger på den offentlige sektor, har redegø- 
relsen alligevel været interessant læsning. 
Man ser nemlig konturerne af nogle pro- 
blemstillinger, som man påstår er udsprunget 
af nogle betalingsbalanceproblemér, og stil- 
let over for dette, hvad gør man så? Ja, så 
griber man til nedskæring af boligbyggeriet, 
nedskæring af privatforbruget, lidt rationa- 
lisering i den offentlige sektor osv., men 
overser, vælger at overse, jord- og ejen- 

' domsspékulationens betydning, skattesny- 
deriets betydning osv., osv. 

Det turde være overflødigt at påpege, at 
ethvert parti, som indlader sig på at tage 
ansvaret for administrationen af det kapita- 
listiske samfund, vil blive tvunget til : at 
gennemføre foranstaltninger, hvis nødven- 
dighed for samfundssystemet er uomgænge- 
lige, og som meget vel kan vise sig at være 
rettet mod interesserne i det pågældende 
partis vælgerkorps. Den retning, perspektiv- 
planens udviklingslinjer har, giver altså ikke 
os lyst til at forsøge os som administratorer, 
lad dét bare være sagt med det samme. 
Tværtimod må man sige, at det perspektiv, 
der tegner sig, peger i retning af en skærpet 
klassekamp. Vel kan der for lønmodtagernes 
vedkommende blive 2% pet. i samlet årlig 
forbrugsstigning, men hvad med de erhvervs- 
aktive, som ikke kan forbedre deres stilling 
via højere anciennitet eller forbedrede kvali- 
fikationer? For disse mennesker vil der reelt 
blive tale om en stagnation. Dette skyldes 
jo, at de erhvervsinaktive aldersklassers 
forbrug antages at stige, at der bliver flere 
arbejdstagere, hovedsagelig kvinder, selv 
om det samlede arbejdstids volumen ikke 
stiger, og endelig sker der en forskydning i 

retning af højt gagerede. Under disse for- 
hold, som jo har været mærkbare i de sidste 
år, er det nok ganske urealistisk at antage, 
at en stor erhvervsaktiv gruppe vil finde sig 
i at være låst fast på reelt samme forbrug i 
10-20 år frem i tiden. Hertil kommer så, at 
produktivitetsstigningen på 4% pet. årlig i 
erhvervene også skal præsteres af f ørnævnte 
befolkningsgruppe, og hvordan den produk- 
tivitetsstigning kommer til at foregå, ved vi 
jo alle; det bliver ved hjælp af invaliditets- 
fremmende lønsystemer, som UMS og MTM 
og meget mere af samme skuffe. Spørgsmå- 
let bliver så, om arbejderne står model til 
det, for man kan just ikke sige, at der er til- 
tænkt dem store fremskridt i retning af kor- 
tere arbejdstid og længere ferie under, fort- 
sat kapitalisme. Vi har bemærket os, at syL 
stemet antagelig vil kunne klare en reduk- 
tion på omkring 20!pct; i det samlede antal 
arbejdstimer, og så kan de økonomiske 
magthavere i samfundet jo håbe på, at ar- 
bejderne prioriterer ferier og fritid nogen- , 
lunde, som det ønskes af dem. Vi vil ikke 
anbefale arbejdsgiverne at være alt for sikre 
på dette område, for et og andet tyder glæ- 
deligvis på, at man generelt er ved at ompri- 
oritere. Ønsker og krav går nu. mere i ret- 
ning af menneskeligt fællesskab bort fra , 
materielle statussymboler. 

Det er så rigtigt, som det :er skrevet, at 
det danske samfund er inde i en rivende 
omstillingsproces i disse år, og for at bevare 
de forudsætninger, jeg nævnede i min ind- 
ledning, altså kapitalismen, ser det nu ud 
til, at boligbyggeriet må indskrænkes i den 
kommende tid, hvilket igen vil indebære, at 
saneringen går i stå i de kommende år. Bo- 
ligsektoren er altså også i de nærmest kom- 
mende år udset til at være en art regulator i 
samfundsøkonomien, og når administratio- 
nens folk, delvis under indtryk af, at de skal 
holde neglene fra den private sektor, for- 
mentlig vil anbefale en sådan nedskæring, så 
gad vi nok se den regering, som tør sidde en 
sådan anbefaling overhørig. En sådan rege- 
ring har vi ikke rigtig set endnu. 

Men der knytter sig jo specielle problemer ' 
til bygge- og anlægssektoren, hvor man 
altså må regne' med'en en stigende arbejdsløs- 
hed i de kommende år. Jég tænker på om- 
skolingsproblemet, som jo ikke er simpelt, 
da det i  denne sektor drejer sig om relativt 
høj t  lønnede grupp er ; af lønarb 'ej:dere. Hvad 
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har man fra den nuværende regerings side 
tænkt sig' at gøre ved .problemet? Vil man 
blot fortsætte med at lade arbejdsformidlin- 
gen anvise andre beskæftigelser, der er dårli- 
gere lønnet'? Jeg tror; der går mange byg- 
ningsarbejdere rundt omkring, som gerne vil 
høre lidt om det. 홢 -  ' !홢 u 

Og: så nogle bemærkninger om perspektiv- 
planen og -uddannelsefnei Planen bruger 
megen plads på at' undersøge arbejdskraft- 
behovet på de forskellige områder, for man 
må jo endelig ikke tage'arbejdskraft fra den 
private sektor, for så bliver industrien jo 
nødt1 til at bruge en masse penge på at føre 
automationen til bunds. Også hvad angår 
uddannelsen af arbejdskraften, er man me- 
get påpasselig med )at leve op til erhvervsli- 
vets behov, og derfor ønskes arbejdskraften 
tilpasset hurtigst muligt til den laveste pris. 
Tilidètte kunne man så føje visse magtgrup- 
pers ønske om, at staten holder op med at 
ud danne alle disse kritiske folk på universi- 
teterne. For dem har erhvervslivet jo slet 
ingen brug for. "Dertil er produktionen for 
indviklet, den sociale utilfredshed for stor. 

'Men industriens krav til 'uddannelsessy- 
stemet kan ska111 udtrykkes' meget klarere, 
end j eg'har gjort det her. Lad. mig blot cite- 
re, hvad én vesttysk iiidustrileder fra Ruhr 
har udtalt over for viceskoledirektøren for 
Københavns skole væsen, Thorkil Holm, i 
bogen "Dannelse/Uddannelse:'\: Gyldendal 
1970: ' : ' . 

"Vi har > brug for en teknokratisk. over- 
klasse, og den får, vi, fordi der altid er 'en 

홢 privilegeret intelligens, som uddannes 'på 
statens bekostning til, at vi kan ansætte 

홢 ; den: i produktionen. Derimod ér vi ikke 
- .meget tilbøjelige til at gå ind i en diskus- 

sion 0111 uddannelsen på' folkéskoletrinnet, 
og det næste trin, forrden virker egentlig 
kun generende for os. Vi er meget mere 
interesserede i, at der er en arbejdsmasse, 
der står til vores rådighed, og som simpelt 
hen brænder efter at komme ind og ud- 

홢 føre et stykke arbejde, hvor de får en god 
홢 홢 løn, og hvor vi så sørger for dem i alle 

ender og kanter. Hvis de er for veluddan- 
nede, så har vi straks besværligheder mod 
dem. Vi risikerer, at de ikke befinder sig 
godt 'i arbejdsprocessen. Vi er i stand. til 
ved hjælp af programmeret undervisning 
at uddanne dem til det stykke arbejde, de 
skak udføre, i løbet af ganske få uger, og 
arbejdet er i sig selv sådan i en grovindu- 
stri, at vi ikke behøver folk med nogen 
som helst form for ansvarsfølelse, fordi 
produktionen er så .farlig, at man nok skal 
holde fingrene væk, fordi man bliver lem- 
læstet, hvis man: ikke nøje følger instruk- 
sen. Der ber ikke brug for nogen ansvarsfø- 
lelse i den forstand, I det er en ganske sim - , 
p el proces. Til gengæld for det sørger vi 
for manden, giver ham en ordentlig beta- 
ling, administrerer hans penge, så hans 
skat bliver betalt, der er kildeskat og di- 
verse sociale foranstaltninger, vi har læge, 
kantineordninger, vi har de klubber, som 
folk gerne vil have, vi. sørger for deres 
afbetaling på tv, for deres ferierejser, og 
det er den uddannelsespolitik, som vi 
egentlig gerne vil have at staten fører." 

i Det var altså en vesttysk industrileder 
fra Ruhr. 

Se, denne formulering mangler jo intet -i. 
klarhed, og spørgsmålet bliver så, om man 
kan finde lignende tendenser i perspektiv- 
planen. Det mener mit parti faktisk at man 
kan. Godt nok regner regeringens udvalg 
med, at.  det generelle uddannelsesniveau 
hæves .noget', man det imponerer naturligvis 
ikke, da en sadan udvikling jo er bestemt af 
produktivkræfternes udvikling, og regerin- 
gen kan med sin plan ikke indhente en 
række andre kapitalistiske lande. - 

Derimod lever de grundlæggende skoleud- 
dannelser i perspektivplanen op til behovet 
for leverancer af bevidstløs arbejdskraft til 
industrien, og de lever op til at bevare de . 
grundlæggende, sociale uligheder i samfun- 
det. I grundskolen er der fra og med 10. 
årgang en skarp skelnen mellem en, praktisk 
og en teoretisk linje. Vi ved fra Sverige, at 
en deling i denne alder vil medføre, at: den 

I sociale diskrimination ikke''ændres væsent-' 
- 344 
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ligt. Over- og middelklassens børn vælger 홢 
ganske tilfældigt, ikke sandt? 홢 den teoreti- 
ske linje, mens arbejderklassens børn vælger 
den praktiske linje. Man regner desuden 
med, at 20 pet. forlader skolen efter 10.-11. 
skoleår uden nogen faglig overbygning, eller 
med andre ord dømmer man 20 pot. til rol- 
len som totalt ukvalificeret arbejdskraft ved 
at undertrykke deres menneskelige evner. 
Herved sikrer man arbejdskraft til den del 
af erhvervslivet, som ikke finder det profita- 
belt at automatisere. Man får nogle til at 
påtage sig det mest beskidte og ensformige 
arbejde, som allerede nutidens unge i sti- 
gende grad nægter at gøre, således som 
Engageringskontoret for Handel & Indu- 
stri i øvrigt har  påpeget det. 

I den praktiske linje vil væsentlige dele af 
mesterlæren være bevaret, idet man regner 
med, at halvdelen af uddannelsestiden på 
denne linje skal opfyldes af praktik i virk- 
somhederne, og på denne halvdel er der ikke 
sat penge af til lærervejledning. Den anden 
halvdel er undervisning, men perspektivpla- 
nen siger ikke noget om, hvorvidt denne 
undervisning skal have samme kvalitet og 
eventuelt være fællesundervisning mellem 
den praktiske og den teoretiske linje. 

Vi ser gerne, at man lægger beregnings- 
grundlaget for dette område på bordet. I 
modsat fald må vi næsten regne med, at 
man skjuler de utvivlsomme forskelle mel- 
lem praktisk og teoretisk linje for at forsøge 
på at kvæle al kritik og opposition. 

Af de samlede tal for undervisning kan vi 
imidlertid se, at man ikke frem til 1984 reg- 
ner med nogen standardforbedring med 
hensyn til klassekvotienten, og det er sik- 

, kert en oplysning, som vil glæde enhver læ- 
rer her i landet. 

For eleverne på den praktiske linje regner 
man med en overbygning på det 12. skoleår, 
nemlig de såkaldte erhvervsteoretiske ud- 
dannelser. I denne blindtarm vil den faglige 
uddannelse formodentlig afsluttes, ligesom 
der her kan uddannes en række mellemtek- 
nikere. De fleste mellemteknikere vil dog 
blive uddannet på uddannelsescentrene, 
hvor også praktiske folk i ny og næ indla- 
des, men først efter at de har gennemgået en 
erhvervsteoretisk uddannnelse. 

Men vil det da være efterstræbelsesvær- 
digt at komme ind på perspektivplanens 

uddannelsescentre? Man behøver ikke at 
læse langt for at blive overbevist om, at på 
de fremtidige udc1annelsescentre vil kapita- 
lens krav blive de herskende. Disse arnesteder 
for kritisk aktivitet skal tæmmes ved. hjælp 
af industrirationel effektivisering, ved hjælp 
af statslig og privat styring. Stærkt nedkor- 
tede og amputerede studier, adgangsbe- 
grænsning og en stigende adskillelse af ud- 
dannelse og forskning er alt sammen led i, 
hvad man kunne kalde for industrialiserin- 
gen af universiteter og læreanstalter. 

Ud af disse, kandidatfabrikker vil der 
komme en masse mellemteknikere, relativt 
færre med den nuværende kandidatstan- 
dard samt eh ganske lille forsker elite.. Stu- 
denterne skal på denne fabrik blive snæver- 
synede teknokratiske specialister, bortset fra 
den lille del,: der er udset til at være kapita- 
lens lakajer, og de skal tilmed uddannes på 
ganske specielle områder. Man vil gerne 
have højtuddannede folk på de teknisk-na- 
tur videnskabelige og biologiske områder, så 
længerevarende uddannelser på' disse områ- 
der prioriteres stærkt, selv om det er forsøgt 

. camoufleret i P-planens tabeller. På dette 
område kan erhvervslivet nemlig umiddel- 
bart bruge højtuddannede folk. 

Derimod rettes det humanistiske og især 
det samfundsvidenskabelige område mod en 
uddannelse af mellemteknikere. Det er ret 
naturligt, for i perspektivplanens samfund 
til der blive brug for brigader af korttidsud- 
dannede sociale kontrollører samt trivsels- 
og ideologimagére, der kan forhindre, at 
utilfredsheden med de sociale forhold kom- 
mer til udtryk. 

De længerevarende humanistiske og sam- 
Ílpidsvidenskabelige uddannelser, hvis stu- 
denter og lærere i de seneste år har vist sig 
stadig mere kritiske, er derimod stærkt ned- 
prioriteret. Den stadig stigende tilgang, der 
indtil nu har været til netop disse uddannel- 
ser både her og i andre kapitalistiske lande, 
er blevet påpeget i en , OECD-rapport. 
Denne søgning er efter vores mening et ud- 
tryk for, at de unge ikke vil indordne sig 
under de for øjeblikket herskendes interes- 
ser, ikke ønsker at underkaste sig industri- 
herrernes og statsbureaukratiets krav. Det 
er klart, at staten og erhvervslivet søger at 
modvirke sådanne tendenser. Det. er klart, 
at man vil sikre sig, at en stor del af ung- 
dommen får en kort, erhvervsrettet uddan- 
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nelse, så de unge ikke på grund af . en for rig 
udvikling'af deres evner gider løbe efter 
arbejdsgivernes : økonomiske gulerødder, 
men ønsker at arbejde, hvor de i fællesskab 
kan tilfredsstille deres skabertrang. 

Ja, vi har tilladt os at gøre en hel del ud 
af uddannelsesafsnittet her ved. denne lejlig- 
hed, for det er jo en ofte gentaget påstand 
her i folketinget, at man kan skabe lighed 
ved hjælp af længere uddannelser. Det tør 
nok 'siges, at perspektivplanen skyder denne 
påstand i sænk; man kan ikke uddanne sig 
ud af klassesamfundet. " 

Derimod kan man spørge sig, om det er 
en naturlov, at arbejderklassen absolut skal 
have det sureste slid, den korteste fritid, 
den dårligste uddannelse. Svaret bliver selv- 
sagt, at der aldeles ikke er tale om nogen 
naturlove her,. således som man ynder at 
fremstille det fra borgerligt hold. Derimod 
er der tale; om lovmæssigheder inden for 
kapitalismen1; inden for klassesamfundet;, 
det er her, ulighedens årsager skal findes. 

De bcsparelsesbestræbelser, der ønskes fra 
det offentliges side som et led i afhjælpnin- 
gen af ' bdtajingsbal,,,nceproblem.érn. >' bør 
koncentreres om administrationen, om :jord- 
og ejendomsspekulationen med den deraf 
følgende inflation, om NATO-militæret. Vi 
synes, der gøres alt for lidt ud af ad mini- 
strätionsafsnittet,; men det har; måske; sin 
naturlige forklaring, idet det jo ikke er så 
rart igen at se: sig selv bortrationaliseret. 

Men når vi nu taler om besparelsesbestræ- 
belser, rinder'af afsnittet om indkomstoverfør- 
sler os i hu. Hvad er der f. eks. sket her ved- 
rørende landbrugsstøtten, for nu at tage 
den? Ja, så vidt vi kan se, vil den være 3 
gange så høj i 1985; som den er liu, og man 
må have os undskyldt, når vi ikke rigtig 
finder en sådan stigning hverken holdbar 
eller fornuftig. - 

På samme måde 'med indkomstoverfør- 
slerne til privat forskning og til Danmarks 
Erhvervsfond. Skulle man ikke snart se at 
komme ressourcespildet i den private sektor 
til livs, eksempelvis gennem offentlig sty- 
ring af investeringerne? Vi mener det, men 
må så samtidig medgive, at i perspektivpla- 
nens samfund er der ikke regnet med per- 
spektivplanlægning for den private sektor. 
Her skal jungleloven fortsat være gældende, 
indtil monopolerne helt har sat sig på mag- 

ten i øvrigt i god overensstemmelse med 
udviklingen i det1 kapitalistiske .samfund. ' 

Lad mig afsluttende sige, at det er vort 
håb, at perspektivplanen, den såkaldte 
svovlgule, må blive en bestseller på arbejds- 
pladser og i fagforeninger, således at arbej- 
derne virkelig kan blive klar over den rolle, 
der er tiltænkt dem og deres børn under 
fortsat kapitalisme. Et grundigt studium 
i disse kredse af denne. bog vil uund- 
gåeligt resultere i, at den bruges som 
en brosten, nemlig en brosten mod selve det 
kapitalistiske system. Derfor, er vi også i 
stand til at 'takke for bogens fremkomst. 

(Bifald på tilhørerpladserne). 

,! Formanden: Bifald her i salen er ikke til- 
ladt. 홢 홢홢 

Hanne Reintoft: Trods den videnskabelig- 
tekniske revolutions meget rige muligheder 
for social og kulturel fremgang og andre 
tegn på stigende levestandard præges det 
perspektiv, der her fremlægges for befolk- 
ningen, af krav om ̂ afdæmpning, tilbagehol- 
denhed og evig snak om begrænsninger, for 
ikke ,at tale om direkte forringelser og ned- 
skæringer på afgørende områder. Det gælder 
først og fremmest for den arbejderklasse, 
der dog er den bærende i den fortsatte pro- 
duktions- og produktivitetsfremgang, som 
man forudser. Men også for de små og mid- 
delstore bedrifter inden for landbrug, hånd- 
værk, handel og industri forudsættes tilba- 
gegang til fordel for en fortsat koncentrering 
af den økonomiske magt i hænderne på in- 
denlandske og ulykkeligvis il stigende grad 
udenlandske multinationale selskaber. 

Det viser, hvor skærende falsk det i virke- 
ligheden er at tale om, at den nuværende 
regering er en borgerlig regering. VKR-re- 
geringen er i sin målsætning som i hele sit. - 
praktiske virke storkapitalens regering og 
varetager dens interesser på bekostning 
først og fremmest af. arbejderne, men også 
brede lag af det, der traditionelt betragtes 
som borgerskabet; ög de gør da også vrøvl. 

Redegørelsen viser, at man ikke har til 
hensigt at udnytte vor tids muligheder for 
at udarbejde og gennemføre en virkelig 
planlægning af produktion og forbrug. 

Den viser, at: det kapitalistiske: system 
hverken kan eller vil udnytte tidens tek- 
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nisk-videnskabelige muligheder for at løse 
problemerne, og netop disse to faktorer er 
væsentlige for, at der ret tidligt opstod tan- 
ker om p.erspektivplanlægnihg overhovedet. 
Danmark er jo langtfra noget foregangsland 
heri, men står tilbage for en række lande. 
Selv om det ikke 'er populært, gælder det 
naturligvis først og fremmest de socialistiske 
lande, hvor en omfattende økonomisk plan- 
lægning, er en afgørende del af selve syste- 
met; Netop mens vi behandler regerings- 
gruppens redegørelse, står Sovjetunionen 
ved afslutningen af sin 8. 'femårsplan. Da So- 
vjetunionen i 1928-29 fremlagde den første, 
var vestlige politikere og økonomer lige ved 
at dø af grin. Senere har mere fremskredne 
lande ikke alene erkendt, at man tog fejl, 
men har også forsøgt at drage konsekven- 
serne af det; f. eks. har Frankrig lige siden 
anden verdenskrigs afslutning forsøgt at 
udarbejde og gennemføre femårsplaner. 

Men fælles for alle planer i den vestlige 
verden 홢̂ og det gælder, også for den lidt 
sørgmodige redegørelse, vi behandler her 홢 
er, at ingen af dem går ud over kapitalis- 
mens principielle rammer. Ingen, af dem 
indebærer afgørende indgreb i den private 
ejendomsret og dermed i- den private ejers 
rådighed over samfundets produktionskræf- 
ter og hans udemokratiske eneret til at lede 
og fordele produktion og arbejde. Derfor 
bliver de såkaldte planer på disse i virkelig- 
heden afgørende områder kun til henstillin- 
ger, og da det er fuldstændig frivilligt, om 
de private ejere vil følge dem, bliver resulta- 
tet også derefter, for det vil de kun, hvis det 

. , passer deres ,profithensyn. 
Det er klart, at vi går ind for planlægning. 

Vi ønsker en effektiv planlægning, hvis 
målsætninger er en effektiv udnyttelse af alle 
landets hjælpekilder til fordel for den arbej- 
dende og producerende befolkning og ikke 
som hidtil først og fremmest af hensyn ,til et 
stadig mindre mindretals interesser. 

Vi ønsker en planlægning, som stiler mod 
udvikling Og udnyttelse af hvert, eneste 
menneskes fysiske og: intellektuelle evner og 
kræfter, af landets råstoffer og. geografiske 
muligheder, dvs. fremme af videnskab og 
forskning; hvor Danmark faktisk står til- 
bage for andre vestlige lande og med hensyn 
til forskning på mange måder virker som et 
u-land, dér nasser på andres resultater. Det 

gælder boligpolitik, ,det gælder sociale og 
sundhedsmæssige problemer, det gælder 
udbygning af transport og spredning af er- 
hvervsmæssige investeringer. Men netop 
redegørelsens behandling og stort set nega- 
tive holdning til disse problemer er afslø- 
rende ikke blot for regeringen, men for hele 
det danske systems fallit. 

En virkelig effektiv og progressiv plan- 
lægning er ikke mulig uden indgréb i den 
private sektor og uden offentlig deltagelse 
på områder, som hidtil ! har været 홢 ov er- 
ladt til private. Også her som på andre om- 
råder er det bemærkelsesværdigt og be- 
skæmmende, at Danmark og de andre skan- 
dinaviske lande trods mange års. socialdemo- 
kratisk regime står betydeligt tilbage for 
andre, lande, jeg kan nævne Østrig, Frankrig 
og Italien, hvor der dog findes en betydelig 
offentlig sektor inden for pengevæsen, pro- 
duktion og transport. 

Det er i øvrigt også betænkeligt, at man i 
stedet for a t stile imod eri ændring af disse 
misforhold ikke mindst fra '  socialdemo- 

, kratisk side prøver at holde arbejderne hen 
med snak om fonds, der i virkeligheden er 
dobbeltudbytning og ikke noget som helst 
andet.- 

Redegørelsen nævner især 3 store udgifts- 
områder inden for vores offentlige sektor: 
uddannelse og forskning, sundhedsvæsen og 
sociale ydelser. Det er områder, som simpelt 
hen er nødvendige for samfundet, for dets 
herskende klasse og, for dets udvikling. Når 
man: står her fra: borgerlig side og, græder 
tørre, tårer over vores socialpolitik, skal man 
ikke ,glemme, at socialpolitik i, meget høj 
grad først, og fremmest tjener til arbejds- 
kraftens reproduktion og ikke har særlig 
mange menneskelige; aspekter. ; 

Fælles for de sociale ydelser er, at de ko- 
ster penge uden umiddelbart at give noget 
udbytte til gengæld. I redegørelsen omtales 
de da også vældig flot som i gratis ydelser, 
som ydelser, der stilles til rådighed nærmest 
som en gave, og der tales om offentlig støtte 
og indkomstoverflytning; Det, der foregår 
herhjemme for øjeblikket, er en køn form 
for indkomstoverflytning: I virkeligheden er 
f. eks.: mange- sociale ydelser ydelser, som i 
andre lande i langt højere grad end hos, os 
betales af arbejdsgiverne. i ,  ̂

Hvad mange af de anførte ital angår, ad- 
skiller redegørelsen sig ikke fra.' den almirider 
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lige propagandistiske udnyttelse ,af statistik 
og tal; Man opererer med gennemsnitstal, 
der intet siger om den konkrete fordeling 
mellem forskellige grupper og områder eller 
om,: hvordan de overflyttes fra grupper til 
gruppe, fra hvem og til hvem, men virkelig- 
heden, som man smukt tilslører, er jo, at 
pengene overføres fra arbejderklassen til 
erhvervslivet og ikke omvendt.' 

s Hvad angår disse fine gratis 홢; ydelser, 
er det jo så .som så medgratishéden: de be- 
tales gennem- skatter og- afgifter, der udgør 
halvdelen af nationalindkomsten og oven i 
købet forudsættes øget til 58 pet. Men ikke 
alene skal skattebyrden sættes i Vejret, den 
er asocialt fordelt; byrdefordelingen er aso- 
cial, bl. a. momsen er et udtryk for, at man 
lægger en stadig større, del af byrderne på 
dem, der har dårligst råd tihàt betale, og nu 
fortsætter man med at i lægge en 홢 stadig 
større del af udgifterne over til kommuner- 
ne, hvor skatten heller ikke, er progressiv, og 
sådan regner man med, at 3/4 af den forud- 
sete vækst i offentlige personale skal falde 
på den kommunale sektor. 

Ikke mindst har offentlig støtte og ind- 
komstoverflytning, mange forskellige form er. 
I forbindelse med parcelhusene omtales in- 
direkte støtte i form af skattebesparelser; 
men det er jo i virkeligheden ikke noget 
enestående, for med de såkaldte Kamp- 
mannske afskrivningsregler, som socialde- 
mokratiet fik gennemført, fik man jo gen- 
nemført en uhyre' indirekte støtte til de 
store selskaber, en indkomstoverflytning til 
dem fra de små skatteydere, der må betale 
den del af skattebyrden, som dé store virk- 
somheder unddrager sig. 

Der findes og omtales i den offentlige sek- 
tor områder af, som man siger, erhvervs- 
mæssig karakter: statsbaner, havne og an- 
dre kommunikationsområder, energiforsy- 
ning o. lign. Som et fælles træk drejer det 
sig om områder, som er samfundsmæssigt 
nødvendige, og som kræver relativt store 
investeringer, men som ikke indebærer mu- 
lighed for nogenlunde hurtig og stor profit. 
Også 'gennem disse og gennem deres takstpo- 
litik foregår en indirekte støtte og indkomst- 
dverflytning igen fra de små forbrugere til 
de store selskaber. ' v 

For at konkludere overlades det offentlige 
, samfundsmæssigt nødvendige områder, der 

koster penge, mens det private forbeholder 
sig dem, hvor ,profitmulighedeiéne er størst. 

Boligsektoren er et modbydeligt og lære- 
rigt eksempel. I efterkrigsårene, hvor rege- 
ringerne' var under pres fra befolkningen og 
så sig foranlediget til at betragte bolig- 
spørgsmålet som i nogen grad socialt og til i 
hvert fald formelt at godkende borgernes ret 
til tag over hovedet til en fornuftig pris, var 
boligbyggeriet et offentligt problem og nød 
offentlig støtte og kontrol. Nu da boligeii så 
at sige anerkendes som jagtområde for spe- 
kulanter, er det også private, der får over- 
ladt boligbyggeriet 홢 vi har jo sidst set bo- 
ligministerens meget nonchalante erklæring ' 
om, at hvis de sociale selskaber ikke kunne 
bygge, var der nok andre, der kunne. Det 
skal nok passe, i hvert fald så længe de får 
lov. til at tage de huslejer, der passer dem, 
mens folk kan kompensere hinanden over 
deres skat, så de kan bod det. 

Netop når  man læser redegør elsen og pla- 
nerne for boligbyggeriet, får man eTh følelse 
af, at det udvalg, der har lavet denne plan, 
som jeg .ikke er så betaget af som andre, 
sidder på et fjernt og'ophøjet stade, hvorfra 
de ser ned på de almenmenneskelige proble- 
mer og nedladende overvejer, om de vil løse 
dem. Det gælder, når man konstaterer, som 
der står, villighed til at acceptere, at en stor 
del af indkomsten går til husleje. Ja, beva- 
res, folk vil gerne give noget for at bo or- 
dentligt, og det kommer de også til. Denne 
villighed, som man har konstateret, har 
nemlig i praksis betydet/ at lejens andel af 
den disponible indkomst er steget. I 1960 
var den 7 pet., i 1967 8 pet., i 1969 efter det 
store boligforlig 10 pct. og, i nybyggeri 
endda 25-30 pet. 

Denne stigning er sket til trods for en sti- 
gende arbejdsproduktivitet. Fra 1960 til 
1969 er byggeriets areal steget 100 pet., men 
arbejdsstyrken kun 40 pet., så al snak om, 
at det er lønningerne og udgifterne, der er 
skyld i fordyrelsen; kan man vist godt lægge 
på hylden. Man indrømmer jo også, at når 
lejen i nybyggeri er steget 250 pet., skyldes 
det grundudgifter, renter og byggeudgifter. 
Man prøver at klare situationen ved at tale 
om forvridninger og nødvendighed af udlig- 
ning, men man synes at gå ud fra fortsat 
accept af stigende byggepriser. I hvert til- 
fælde ses der ikke noget tilløb til at forsøge 
at  ̂overvinde denne forvridnings virkelige 



5487 .l 1/4 71: Forhandling om a.i'bejdsministerens redegørelse. ' 5488 

[Hanne Reintcft.] 
årsager, og den udligning, man tilstræber, 
er at presse hele boligniveauet så højt som 
muligt, op mod:de nuværende prisers høje- 
ste niveau, tilsyneladende i blind tillid til, at 
folk er villige til at betale, hvad det koster. 
Der kan komme den dag, hvor de ikke .kan 
betale, og så kommer vel også den dag, hvor 
de begynder at røre på sig. 

Vi mener, at grundforudsætningen for en 
virkelig positiv planlægning er, at det of- 
fentlige i langt højere grad end nu griber for 
det første kontrollerende og for det andet 
selvstændigt ind på alle områder af samfun- 
dets økonomiske og produktive liv og na- 
turligvis endnu mere,'':end redegørelsens 
målsætning giver udtryk for. Mens de pri- 
vate investeringers vækstrate forudsættes 

. temmelig uforandret til 4,2 pot. p. a.. i 1960- 
69, til 4 pet. p. a. i de kommende 15 år, så 
forudsættes de, offentlige investeringer mere 
end halveret, fra 7,5 pet. til 3,5 pet. Hvad 

, byggeriet angår, kan man i sandhed forudse 
det, der i planen kaldes en afdæmpning, for 
hvis regeringen får sin vilje, har man tænkt, 
at afdæmpningen skal betyde, at det går 
ned fra 10,5 pet. til 2,2 p c t . ,  

Man beskæftiger sig med lokalisering, 
geografisk fordeling og byvækst, altså med 
områder, der hører under egnsudviklingen. 
Egnsudvikling er ikke blot nødvendig for de 
dele af landet, der som følge af kapitalens_og 
administrationens koncentration står stille 
eller går tilbage, den betyder for landet som 
helhed, at de menneskelige, råstofmæssige 
og geografiske muligheder, der findes i disse 
områder, ellers går tabt. Redegørelsen om- 
taler spredt og især, meget overfladisk fælles- 
markedet, men der er ikke noget som helst 
forsøg på at imødegå og overvinde dettes 
meget negative virkninger på talrige områ- 
der ud over den sædvanlige abstrakte snak 
om at møde den skærpede konkurrence. 

Man påviser virkningerne i national måle- 
stok af den hidtidige koncentration omkring 
hovedstadsområdet, men måske burde man 
i den forbindelse også have.påpeget, at med 
Danmarks tilslutning til fællesmarkedets 
halve Europa vil hele landet komme til at 
ligge langt fra dette nye økonomiske og 
administrative center med påfølgende fare 
for, at vi virkelig bliver et u-land. 

Naturligvis kan det offentlige bidrage til 
at rette på den skæve udvikling ved en for- 

nuftig spredning af det offentlige apparat og 
det offentliges virksomheder.-Men det er og 
bliver en narresut at prøve at bilde de 
underudviklede områders befolkning ind, at 
deres beskæftigelsesmæssige, uddannelses- 
mæssige og andre problemer løses, hvis man 
fortsat forsømmer de vigtigste områder, 
hvis man forsømmer boligbyggeriet, opret- 
telse af sociale institutioner, uddannelses- 
muligheder og transportmuligheder. Vi fin- 
der det direkte negativt, at man i mange til- 
fælde ganske kritikløst f. eks.. nedlægger 
bestående jernbaner i stedet for at moderni- 
sere dem og koordinere trafikken. Jeg. kan 
som eksempel nævne Himmerlandsbanerne, 
og det vil gælde endnu mere, hvis turen 
kommer til Salling og Thy. Både Thisted, og 
den omsider opførte Hanstholm havn kom- 
mer så faktisk .til ,,at hænge i  luften, og det 
samme gælder jo disse mange penge, man 
forærer private virksomheder for at flytte 
ud; hvis ikke det nødvendige sunde grund- 
lag for en egentlig egnsudvikling er til stede, 
hjælper det ikke noget. 

Egnsudvikling og landsplanlægning er og 
bliver narresutter, når samtidig private sel- 
skaber , udelukkende ud, fra profithensyn el- 
ler i talrige'tilfælde også på grund af mang- 
lende dygtighed. 홢 for, manglende dygtighed 
er der nok af, i vores erhvervsliv for øjeblik- 
k e t  -  samtidig nedlægger eller flytter be- 
stående virksomheder. 

I modsætning til de hidtidige forhold så-r 
vel som til perspektivplanens kapitalistiske 
målsætning burde det; offentlige selvstæn- 
digt gribe aktivt kontrollerende og investe- 
ende ind på områder, som det private nu 
hår forbeholdt sig selv, fordi det giver et 
godt afkast. Pengevæsen, industri og handel 
er områder., hvor man skulle gribe ind. Og 
det er jo ikke ét eneste øjeblik et spørgsmål 
om midler eller om den meget omtalte kapi- 
talmangel, for det offentlige råder over 
halvdelen af nationalindkomsten, så det er 
viljen,, det drejer sig om. Denne manglende 
målsætning gælder ikke blot den nuværende 
borgerlige regering, men også .dens forgæn- 
ger. Det afslører, også talen om, at fonds 
simpelt hen er et forsøg på at få arbejderne 
til at tænke på noget andet end de gamle, 
men ikke mindre vigtige kray om kontrol, 
om medbestemmelse, om nationalisering' og 
om offentlige. investeringer. Hvis viljen 
havde været .til stede, med rådighed over en 
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stor del af nationalindkomsten og med et 
arbejderflertål i 1966-67, så havde man haft 
både økonomiske og politiske midler til i 
hvert fald at begynde. ' 

Kravet om a,t gennemføre kontrol er og' 
bliver et nødvendigt krav. Det gælder med 
hensyn: til udenrigshandelen, for samtidig 
med at krav om forbrugsnedskæring som 
følge af valuta- og handelsoverskud går som 
en rød tråd gennem hele redegørelsen, for- 
udsættes det, at hjemmemarkedet i stigende 
grad dækkes gennem import. Man regulerer 
forbruget ved at gøre de dårligst stillede 
endnu, ringere stillede, mens ingen tænker 
eller taler om de velhavendes luksusforbrug 
og dettes, indflydelse på valutabalancen. 
Kontrolkravet gælder også den prisdannel- 
se, Man tillægger en regulerende indflydelse: 
selv om man regner med og tilstræber en 
koncentration, f. eks. inden for forædling og 
omsætning i fødevarebranchen, og selv om 
denne stordrift skulle billiggøre omkostnin- 
gerne i disse led, forudsættes det, at land- 
brugsproducenten vil få en stadig mindre 
del af de priser, forbrugerne må betale. Den 
prislov, man er ved at gennemføre, viser, at 
det, man tilstræber, er en fortsat indkomst- 
overflytning fra producent og forbruger'til 
de store selskabers anonyme aktionærer. 

Et; så vigtigt spørgsmål som vores lands 
råstoffer og deres anvendelse tager man 
ganske overfladisk på, og det kan jeg godt 
forstå, for det, man laver, er heller ikke sær- 
lig heldigt. Hvad angår f. eks, de nu aktu- 
elle oliefund, har man jo fra politisk ansvar- 
lig side overladt udnyttelsen til de fire af .de 
amerikanske olieselskaber,' hvis navne på 
forskellig ubehagelig måde er blevet kendt 
rundt omkring i verden sammen med 
Mærsk-koncernen, som just heller ikke har 
noget; særlig, godt ry i den danske befolk- 
ning. Almindeligvis fremstilles det. næsten 
som en filantropisk gestus, at disse ædle sel- 
skaber vil påtage sig udgifter, fordi vi ikke 
skulle have råd til at klare dem selv. Sagen 
er jo, at vi for længst har betalt disse inve- 
steringer i form af skatter, som disse forskel- 
lige udenlandske og indenlandske .selskaber 
på asocial måde har unddraget sig. - 

Det er naturligvis ikke nok at kræve of- 
fentlig kontrol, offentlig investering og nati- 
onalisering; afgørende bliver i sidste ende, 
hvem der leder disse virksomheder,, og i hvis 

interesse det sker. Redegørelsen beklager, at 
de enkelte sektorer og administrative ni- 
veauer, dvs. stat, amt og kommune, kan 
disponere suverænt. Alle erfaringer viser 
imidlertid, at en virkelig og demokratisk 
planlægning ikke blot er et administrativt 
spørgsmål, men også et demokratisk. Derfor 
er virkelig planlægning nøje forbundet med 
krav om folkelig medbestemmelse; det gæl- 
der for arbejderne på den enkelte fabrik, i 
de enkelte brancher og i la.ndsmålestok og 
tilsvarende for andre befolkningsgrupper. 

På linje hermed burde en perspektivplan 
udformes sådan, at den kunne sættes til dis- 
kussion i befolkningen, og sådan at man 
lyttede til befolkningens råd og meninger i 
stedet for at tage det som en fornærmelse, 
når folk kommer herind for at sige, hvordan 
de opfatter det hele. Det tilstræbes ikke og 
vil ikke blive tilfældet, men én ting kan 
enhver vurdere: her er den nuværende rege- 
rings vurdering og målsætning, og den viser, 
at regeringens politik på vigtige sociale og 
kulturelle områder ikke blot betyder stagna- 
tion, men direkte nedbrydning og forrin- 
gelse af det, man tidligere har opnået. Den 
viser, at hvis regeringen vil fortsætte, burde 
den have dømt sig selv, men redegørelsens 
oversigter over udviklingen i 60erne viser 
også, at ondets rod går længere tilbage end til 
dannelsen af denne regering, og derfor står 
valget for det danske folk ikke blot mellem 
den nuværende og en anden regering, men 
mellem den politik, der føres, og en anden 
politik. Mange års erfaringer viser, at en 
sådan ny politik får arbejderne ikke ;ved 
samarbejde til højre, men ved aktiv samling 
til venstre, ikke på et tilfældigt personligt 
grundlag, men om en fælles planmæssigt 
fastlagt politik, hvis hele perspektiv viser 
fremad på en helt anderledes sund og demo- 
kratisk måde. 1 : 

Kai Moltke: Ja, vi befinder os jö heldigvis 
i den lykkelige situation, at disse linjer, som 
er fastlagt i perspektivplanen, ikke er noget, 
som står over for deres umiddelbare realise- 
ring; jeg vil håvé lov til at betragte den som 
et oplæg til diskussion blandt befolkningen i 
den kommende tid og overhovedet til en 
grundig drøftelse af tingene, før man træffer 
afgørende dispositioner og beslutninger, som 
kan indvirke på det fremtidige område. 

Jeg skal begynde med et par af de bræn- 
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dende problemer, som hedder på den ene 
side trafikproblemerne og på den anden side 
boligproblemerne. Trafikproblemerne har 
efterhånden taget meget mærkelige former 
herhjemme, 'og derfor vil det måske være 
klogt at tage sit udgangspunkt i en forholds- 
vis fornuftig stillen problemerne op: hvad er 
det egentlige formål med trafikken? Ja,, det 
er blevet sagt af en socialistisk klassiker 
engang, at spørgsmålet om socialisme er at 
finde den korteste og den billigste vej fra 
producent til forbruger, og 'maii kunne vel 
tilføje: også fra :hjem til arbejdsplads. 
Havde man taget sit udgangspunkt <홢 i disse 
hensyn, tror j eg vi havde været  forskånet 
for: en hel del af de kalamiteter, som vi har: i 
øjeblikket. : . 
, Hvis vi skal se på en af de gamle skader, 

hvor man står stillet over for gamle kends- 
gerninger, tror jeg, man i dag må erkende, 
at hvis vi havde haft planlægning lidt tidli- 
gere, så havde vi ikke haft den alt tiltræk- 
kende polyp København, så havde 'vi haft 
en udvikling med ligeligere fordeling af fa- 
brikker og erhvervsmuligheder, og vi havde 
ikke haft denne sammenstuvning, som har 
ført alt muligt med sig. 

Jeg kan ikke lade være med her at nævne 
en anden af' socialismens klassikere, nemlig 
Lenin, som i; sin tid, da man spurgte, hvor- 
dan fremtidens byer ville komme til at se 
ud, svarede H. G. Wells: jeg håber, de vil 
blive betydelig mindre end disse koncentra- 
tioner, som vi hidtil har. : ; 

Jet tror, det i og for signer fornuftigt at 
tage i overvejelse, om vi ikke er ved at 
kvæle os selv i en''sådan centralisation af 
arbejdskraft, administration og erhvervs-^ 
virksomheder, at : man er kommet i et 
skævt forhold, som gør både perspektiv og 
fremtidige planer betydelig vanskeligere. 

Jeg tror altså, at når man vil tage den 
centrale planlægning, er det et demokratisk 
princip, at man begynder med egnsplanlæg- 
ningens behov og efter nedefra at have hørt 
synspunkter, muligheder og behov først i 
anden omgang når frem til den centralise- 
rede og retningsgivende planlægning. 

Nu, står, vi over for dels frygten for, at de 
produktive lag i samfundet bliver en stadig 
smallere del af befolkningen, på den ene side 
begrænset af uddannelse, på den anden side 
begrænset af pensionisterne. Allerede det er 

jo en advarsel, og jeg er for så vidt enig med 
fru Grethe Philip i, at: man. skal være i høj 
grad forsigtig med at placere alle investerin- 
ger og alt for store investeringer alene i løs- 
ningen af trafikproblemer. 홢 . 1 홢 -  

Jeg hørte med interesse hr. Ivar Nør- 
gaards tale om stillingtagen til .finansiering 
osv. af de store broprojekter, hvor Salt- 
holm og 0resunds bro blev stillet - over for 
Storebæltsprojektet. Dér, må jeg sige méd 
det samme m e d  nogen bekymring, at det 
forekommer .,,mig, at.  kulturpolitikeren hr. 
Niels Matthiasen i nogen grad har påtaget 
sig at tilbyde sig som en slags rigsmæglings- 
mand i en konflikt inden for den borgerlige 
koalition, inden for dé: siddende regerings- 
partier. Om der er tilstrækkelig saglig basis 
for hr. Niels Matthiasens forslag til, at der 
kan komme noget positivt ,ud af en sådan 
optræden som rigsmæglingsmand, vil jeg 
have lov til :at sætte et, spørgsmålstegn ved. 
Jeg vil i høj grad advare imod, at man her 
stiller spørgsmålet op på den måde, at man 
kan skaffeudenlandsk finansiering til begge 
projekter, man kan indføre bropenge eller 
broafgifter eller alt det andet. Jég tror, man 
må. erkende, at det at gå , i gang med to så- 
danne projekter i den givne situation er at 
berøve sig mulighederne for bygning , af 
sunde socialinstitutioner, hospitaler, børne- 
institutioner og. .alt, det øvrige,: som der er 
brug for. Og jeg tror samtidig, at det at dis- 
ponere over arbejdskraft netop i en sådan 
periode, hvor de produktive, lag i befolknin- 
gen er skrumpet ind, vil være en meget dår- 
l ig t  j eneste på adskillige andre områder. 
. Derfor skal jeg for mit  vedkommende en 

passant, mens, vi har diskussionen om det, 
advare imod det og sige, at jeg tror, man 
ville gøre meget klogt i at finde sine ben, 
se på betalingsbalancen,, se på: den arbejds- 
kraft, der er til rådighed, og i alle tilfælde 
ikke kaste sig ud i mere end ét af de store 
projekter, der er tale om her. : 

For mit vedkommende skal jeg ikke gøre 
nogen hemmelighedi af, at jeg indstændigt 
vil tilråde, at man foreløbig nøjes med Salt- 
holmprojektet, for det kan jo ikke være 
meningen, at hele Københavns omegn skal 
præges af støj, og usundhed på enhver,'facon. 
Hvis man ser på de teknisk beregnede om- 
kostninger, vil j eg' kun sige om det' pro- 
blem, at det ikke alene, er é i  spørgsmål om, 
hvad der teknisk er billigt, men også et 
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spørgsmål om, med; hvilken pris den jord, 
der skal eksproprieres f. eks. ude på Ama- 
ger, skal betales efter sidste ej endolnsvurde- 

I ; ring 홢 for i virkeligheden kunne man måske 
godt ; lægge et par milliarder oven i regnska- 
bet, som kun gælder de rent tekniske anlægs- 
omkostninger. Jeg mener altså, at der er en 홢 
vis sund fornuft i, netop hvor man erkender, 
at, de produktive låg i befolkningen er,,: svin- 
dende i forhold til helheden, at, sige: lad os 
n-it endelig, ikke binde os til sådanne fahtasi- 
løsninger. Jeg tror ærlig talt heller ikké, at 
øj eblikket er det mest gunstige , for uden- 
landsk finansiering, selv om man ville op- 
kræve bropenge ,og indføre en: vis form for 
selvfinansiering. 

Dernæst er der ,-et andet spørgsmål. Be- 
gyndélsesfaktoren, ;i det,; som man kalder do 
i i øj eblikket upro.duktive lag, er uddannél-. . 
sesområdet, og, udgangspunktet må derfor 
tages i uddannelsesområdet. Ur. Poul Dam 
henviste her til cle sidste års udvikling i 
USA. med den på grund af den tekniske re- 
volution stærkt reducerede arbejdstid i en 
række virksomheder. Jeg vil da sige, at med 
de tekniske ting, som er til rådighed i det 
danske samfund, skulle det ,vel være en ,,fuld- 
stændig naturlig ting, at man også' her når 
til en forkortelse af. arbejdstiden gennem 
rationel tilrettelæggelse og rationel udnyt- 
telse; af arbejdskraften. Derfor vil jeg stærkt 

I tilråde, at man her ser på tingene, som de 
er, og så rejser spørgsmålet: hvad skal den 
øgede fritid bruges, til? : 

Jeg hørte hr. Poul Dam rejse det .,tillok-,- 
kende iper.spøkt,iv., at når arbejdstiden var så 
kort, at den ikke optog hele dagen,, skabte 
man sig . indbringende bivirksomhed i i den 
del af dagen, der er tilbage. Jeg tror, proble- 
met må stilles op på en anden -måde. Når 
man frem til en. nødvendig arbejdstidsfor- 
kortelse,/må en sådan forkortelse muliggøre 
uddannelse for. ganske almindelige menne- 
sker efter den, reducerede t del af tiden på 
arbejdsplads,§ny:;det.(V:il sige, at for en vis 
sektor af j uddannelsen får man slettet græn- 
sen' mellem'. dem, som er i ,Þ,ésJq:eftiget ved 

materiel og ved immateriel virksomhed ! i 
form af uddannelse og studium. M 
; Man kan sige:, ja;men d e t  gælder jo ikke 
på alle områder. Nej:, det gælder, ikke på en 
række spécialistområder, men' det :,er sådan, 
at en række specialuddannelser, en omlæg- 
ning af uddannelsen osv. vil gøre det mu- 
ligt for arbejdende mennesker samtidig at 
skaffe sigt en passende adgang til uddannel- 
se. Det er det, den øgede fritid skal bruges 
til, det er det, ;som skal gøre, at der; ikke står 
en: sort! streg mellem den »produktive del af 
befolkningen ; o g  . de såkaldt uproduktive. 
For tendensen i vor tid går netop i retning 
af 홢 en :fornuftig, tilrettelæggelse: af arbejdet 
og i retning af at muliggøre, at man foreta- 
ger sig andre nyttige ting i sin; fritid. Nu. får 
vi jo uddannelsesproblemerne frem gang på 
gang, og jeg skal kun angive disse korte ret- 
ningslinjer he r . . .  ' . 

Det næste, som jeg ærlig talt-må sige at 
jeg er betænkelig ved, er, at man mejser pro- 
blemet om en yderligere huslejereform, som 
man kalder det; jeg er betænkelig ved de 
planer, man her har for fremtiden. Man har 
brugt udtrykket,, at lejerne, i det lange løb 
må: betale produktionsprisen. Det . lyder 
sådan set smukt, men 'det: rejser .igen: det 
spørgsmål,'om unaturligt høje priser på jord 
og en dårlig realkreditreform skal medføre, at 
folk skal betale fo.r. meget i husleje óg derigen- 
nem tvinges til at rejse, lønkrav .'på ,aT bej ds,.. 
pladserne for at få dækning :og dermed for- 
ringe, den, konkurrencedygtighed,' som ellers 
kunne præge vort: land. ' i 

Rosing:! En planlægning for kommende 
indsats er ikke ny t for i Grønlands vedkom- 
mende. Grønlandsudvalget af 1960 skitse- 
rede i sin ,betæ,iikiiiÉg,,.der udkom i 1964, en 
10 års- udviklingsplan, der skulle gælde: ind- 
til 1975. Det er den plan, som fortsat gælder 
i specificeret form, den udviklingsplan, der 
trods protester fra visse befolkningsgrupper, 
fordi den har: alt for mange mindre gode: si- 
der og sørgelige menneskeskæbner i  s'it: køl- 
vand, gennemføres uændret: - - i 
.' Denne perspektivplan: for Grønland, der 

345 
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fylder 25 sider af bogen, har været forelagt 
Grønlandsrådet i skitseform under møderne 
i juni og december i fjor. Planen er således 
ikke ny for de medlemmer, der også er med- 
lemmer af Grønlandsrådet. Noget anderle- 
des er. det med de øvrige medlemmer: af fol- 
ketinget. 'V;;i 

Man kan vel ikke sige andet, end . at det 
forelagte arbejde er veludført med nøgterne 
vurderinger ,,. men med mange usikker lieds- 
momenter. Jeg anser denne plan for at være 
et godt diskussionsgrundlag i den kom- 
mende tid og håber at se denne plan i grøn- 
landsk-version i den nærmeste fremtid. 

Det  første, der står klart for enhver læser, 
er, at det ønskes, at Danmarks økonomiske 
indsats for Grønland fortsættes i de kom- 
mende 15 år, men med dæmpet, stignings- 
takt. 

Det andet er, at '  man; som hidtil bygger 
planerne med fiskeriet som eksistensgrund- 
lag. Deri ligger også mange usikkerhedsmo- 
menter. Ifølge dette grundlag regner man 
således også med,: at koncentrationspolitik- 
ken. bliver bevaret, hvilket spørgsmål jeg 
kommer tilbage til. ; " 

- Det kan også konstateres', at man ikke er 
alt for optimistisk indstillet over for spørgs- 
målet :om; hvorvidt der inden for tidsrum- 
met kunne være tale om andre erhvervs- 
mæssige og, økonomiske muligheder, f. eks. i 
form af udbygning af turisme og udvinding 
af mineralforekomster. Det er da også usik- 
kerhedsmomenter, det er spørgsmål, som 
kun tiden kan besvare klart.' :: 

Det er klart, at man ikke kan lægge pla- 
홢 nerne op, før man nogenlunde kan fastslå, 

hvordan befolkningsgrundlaget vil blive, i 
den kommende periode. Vi har i den for- 
løbne tid set flere eksempler på befolknings- 
prognoser, som har slået fejl. Perspektivpla- 
nens befolkningsprognose ',er efter min be- 
dømmelse i høj grad realistisk. 

Man har jo i de seneste 4 - 5  år konstate- 
ret dalende, frugtbarhed i den grønlandske 
befolkning efter indførelsen af familieplan- 
lægning -  dog i mindre målestok -  - o'g 
anvendelsen af præventive midler. Denne 
tendens er således indregnet i 'beregningen. 1 

Ifølge prognosen forøges den 홢 indfødte 
befolkning med ca. 10.000 til 49.000 i 1985. 
Udbuddet af grønlandsk arbejdskraft for- 
ventes at stige fra 12.000 personer i 1970 til 

knap 19.000 personer ved udgangen af peri- 
oden, og de disponoble indkomster, når 
skatterne er steget fra 10 til 25 pet., antages 
at blive fordoblet, fra 400 inill. kr. i 1970 til 
800 mill. kr. i 1985. 

Statens samlede nettoudgifter vil udgøre 
10 milliarder kr., hvoraf 4 milliarder kr. 
anvendes til investeringer, resten; til drifts- 
udgifter. '홢 -. 홢 홢 홢 

Af tabellerne 10 og 11, som viset hen- 
holdsvis kommende investeringer og statens. 
driftsudgifter, kan der bl. a. konstateres ret 
store udgifter til'grønlændernes uddannelse. 
Dette er vi glade for og betragter som et, 'af 
de vigtigste punkter i  perspektivplanen. Det 
er vort fælles mål, som sikrer såvel den yng- 
re generation som de kommende mulighe- 
der for alsidig beskæftigelse i fremtiden. 
홢 I :,hovederh.v'ervet, fiskeriet, skønnes inve- 
steringerne at blive ca. 425 mill. kr., hvoraf 
ca. 40 pet., forventes anvendt til fiskerfartø- 
jer og resten til industrianlæg, fiskerihavne 
og serviceanlæg. : i 

Fra grønlandspolitisk side har vi ønsket 
forøgelsen af traw lerflåden for derved at 
sikre fiskeriet også i de tilfælde, hvor kh- 
maet ændrer sig til det værre. En sådan fi- 
skerflåde kan jo følge torsken, hvor den fin- 
des Og giver fortsat mulighed for beskæfti- 

. gelse 'på fabriksanlæggene. Men vurderingen 
af, hvad man kan opnå i fiskeriet, finder jeg 
lovlig optimistisk, idet man regner med, at 
fiskeriets driftsunderskud skulle kunne re- 
duceres fra 20 mill. kr. til 6 mill. kr. i 1985. 
Her er det afgørende, om torsken forbliver i 
grønlandske farvande. I modsat fald må 
man regne med ret store omkostninger, hvis 
fiskepladserne kommer til at; ligge langt 
borte fra produktionsstedet. 홢 ; 

Som' enhver kan > forstå, er ensidighed i 
erhvervene stadig iøjnefaldende i Grønland. 
Det er derfor vigtigt, som Grønlandsrådets 
sekretariat var inde på det, at man i forbin- 
delse 'med denne perspektivplanlægning på 
ny foretager vurdering af andre 홢' erhvervs- 
muligheder end fangst, fåreavl og fiskeri 
eventuelt ved nedsættelse af. ell ekspertgrup- 
pe:» Desuden : er det ønskeligt nærmere at 
undersøge muligheden'f or skabelsen af grøn- 
landske fællesskaber i form : af forskellige 
andelsforetagender. Men 'dette kan ikke ske 
uden et større oplysningsarbejde. Og indsæt- 
telse af dén længe ventede konsulenttjene- 
ste. En fornuftig og efter grønlandske for- 
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hold afpasset rådgivning på dette område er 
en nødvendighed, dersom større fællesska- 
ber skal skabes i den kommende tid. 

Jeg skal ved demie- lejlighed ikke komme 
nærmere ind på andre spørgsmål end føl- 
ende, to. Dét første er, åt man efter drøftel- 
sen af .perspektivplanudkastet i Grønlands- 
rådet . har ændret prognosen vedrørende 
spørgsmålet om afvandring til Danmark. I 
den oprindelige plan har man regnet med, at 
cà: 6:000 grønlændere,' indtil perioden er 
udløbet,: skulle søge arbejde her i Danmark. 
I den nu trykte perspektivplan har man 
reduceret dette tal til 1.700. Dette kan jeg 
bedre lide end den første prognose ud fra 
den betragtning, at vi i Grønland har brug 
for og vil bevare så mange som muligt af de 
folk, som har en god uddannelse. At søge et 
arbejde her i landet må være en frivillig sag. 
Spørgsmålet indebærér også mange usikker- 
'hedsmönienter,: som åfgøres af mange fakto- 
rer, vedrørende mulighederne for at få ar- 
bejde i selve Grønland i den kommende''tid. 
Jeg er således glad for at konstatere den for- 
sigtige vurdering, der er anlagt på dette 
område .  

Det andet or, at det íLf perspektivplanen 
klart kand ses, at bef olkningskoncentrationen 
fortsættes uændret. Dette- finder jeg meget 
betænkeligt, ligesom jeg under Grønlandsde- 
batten sidste år har redegjort for mine syns- 
punkter om dette spørgsmål. For at der ikke 
skar opstå misforståelser, vil jeg sige, at-jeg 
var en af underskriverne af G-60s udvik- 
lingsplan, hvor man bl. å. fastslog, at;,det 
vår ! en! nødvendighed for" fiskeriets udvik- 
ling,@- at' befolkningen sainlede sig på færre 
steder, dér, hvor fiskemulighederne fandtes 
og en stedlig ̂ udbygning var mulig.': Men 
dengang var fiskerimulighederne anderledes. 

".,Det.: må siges, at Danmarks indstilling til 
løsningen af'vore problemer og de dermed 
forbundne store økonomiske ofre er beun- 
dringsværdig, og det har j og takket for ved 
forskellige 'lejligheder. ; v" 

I alle disse, planers gennemførelse ligger 
en god vilje. Det kan man ikke tage fejl af. 
Der er sket store materielle forbedringer i 
det grønlandske samfund takket være denne 
økonomiske og menneskelige indsats, men 
det må ikke benægtes, at denne eksplosive 
udvikling er en meget hård kost for den 
grønlandske befolkning, der pludselig måtte 

gå ind i en teknisk tidsalder,' hvor -,de ikke 
havde forudsætninger for at deltage i op- 
bygningen af, Grønland i større målestok. 

Den forløbné tid har således vist, a f  der 
trods materielle forbedringer er opstået 
mange menneskelige problemer, som penge 
alene ikke kan klare. Denne uheldige udvik- 
ling mærkes især i ud vi Min gsby erne, hvor ' 
ophobning af mange mennesker, hvis forud- 
sætninger for at indstille sig på et moderne 
liv: or meget forskellige;'har skabt og stadig 
skaber alt, for mange sørgelige menneske- 
skæbner. ;i: 홢홢 ' -  - 홢 

Fortsættelsen af denne koiicentrationspo-: 
litik vil betyde en forværring af sådanne til- 
stande: samt af den arbej dsløshed, som per- 
spektivplanen også'må indrørrÙhe eksisterer. 
Men politik går ud på, at man ;må have mu- 
lighed for at ændre 'tidligere politiske beslut- 
ninger; når dét viser sig, at resultaterne ikke 
svarer til forventningerne, især når som her 
indsatsen for Grønland drejer sig om at gøre 
det bedste for grønlænderne. 홢; ' 

I den anledning vil jeg gerne 'henstille til 
myndighederne, 'at man er lydhør over for 
de ønsker og forslag,-'.der sigter på at tage 
flere menneskelige hensyn, når perspektiv- 
planen skal gennemføres. Efter min forstå- 
else af situationen' er det nødvendigt at 
dæmpe koncentrationspolitikken også på 
baggrund af de usikkerhedsmomenter, der 
er udtrykt i denne plan.; 

Jeg vil håbe, det må lykkes at finde ba- 
lance i arbejdet iiied at udvikle det grøn- 
làndskè erhvervsmæssige og økonomiske liv 
og med at skabe gode og menneske venlige 
forhold for den grønlandske befolkning. 

Dagmar Andreasen: Det er vist ikke for 
stærkt sagt, at der er en: forståelseskløft i 
den danske befolkning. Lidt forenklet frem- 
stillet er der en tilsyneladende meget stor 
gruppe, der mener, at det offentliges udgif- 
ter kan man godt sætte i vejret, når bare 
man udskriver mere i skat, og så er der en , 
anden tilsyneladende meget mindre gruppe, 
der mener, at det offentliges "udgifter kan 
man kun sætte i vejret, hvis man sætter 
produktionen i vejret. Der er ikke' megen 
dialog de :,to grupper imellem, og hvis den 
skal skabes;홢홢홢 og det villé efter min bedste ' 
overbevisning være en lykke 홢 så er per- 
spektivplanen det mulige redskab. 

Der er nogle, der mener, at perspekti'vpla- 



5499 1/4 71: Forhandling om arbejdsministerens redegørelse. 5500 

[Dagmar Andreasen.] 
nen er chokerende læsning, men der kan nu 
også, være en vis beroligelse i at få bange 
anelser lagt på bordet som kendsgerninger. 
Jeg vil sige, at der  for mange erhvervsfolk 
vil, være megen optimisme at hente på de 
første 97 sider. Her siges det, at vor vel- 
stand afhænger af. produktionens størrelse, 
og at produktionens størrelse afhænger af de 
vilkår, man giver de producerende virksom- 
heder. For nogle lyder det nok som selvføl- 
geligheder, men det er i hvert fald tilgive- 
ligt, hvis der er folk uden for Christiansborg, 
der ikke- mener, at det, har, været generelt 
forstået her, at det hænger sådan sammen. 

Det fremhæves gang på gang i perspektiv- 
planen, at erhvervene ikke kan klare de for- 
ventninger, man,, stiller til dem, hvis der 
ikke stilles de fornødne ressourcer til rådig- 
hed. Og da arbejdskraften hører til de res- 
sourcer, som det offentlige vil lægge større 
og større beslag på, må der stilles mere kapi7 
tal til rådighed, så industrien kan erstatte 
arbejdskraften med maskiner. Det ! siges 
mange gange på de første 97 sider, t :kapi- 
tal er en forudsætning, men det siges ,også, 
at det ikke er nok. Allerede på side 14 lyder 
det: . ; 

홢Kent bortset fra de politiske kQmpli- 
I 홢 I - .... kationer vil det være væsentligt at ud- 

forme skattesystemet, .således, at man 
undgår, at de hurtigt øgede " skatter, og 
afgifter i sig selv kunne svække, incita- 
menterne til den ønskede fremgang." ; 

.. Embedsmandsgruppen har ikke villet sige 
홢 rent ud, at skatterne på arbej dsindtægt,alle- all,e- 
rede er så høje, at de svækker incitamenter- 
ne. Det betænker jeg mig ikke på at sige. En 
produktionsstigning på 7 pet. i det skatte- 
frie, år indicerer jo faktisk også, at mange 
gerne ville løbe lidt stærkere, hvis det løn- 
nede sig bedre. ! f 
. Man kan også læse, at vi må have mere 
samarbejde imellem forskningen og indu: 
strien. Vi må udnytte vort relativt høje 
uddannelsesniveau t i l  at fremstille særlig 
avancerede produkter, og vi, må direkte 
engagere forskerne i at løse, konkrete opga- 
ver; det kaldes også målforskning. Embeds- 
mændene udtrykker det således på side 29: 

홢Et andet eksempel er forskningen, 
hvor det - ikke er tilstrækkeligt at-konsta- 
tere, at forskning er en nødvendig forud- 
sætning for økonomisk fremgang, - men 

hvor det er vigtigt at identificere netop de 
felter, .hvor .den begrænsede forskningska- 
paeitet kan sættes ind til gavn for pro- 
duktion og samfundsudvikling." 홢, ; 홢 홢 
Hvis der herefter stadig er. nogen,, der 

beklager, at erhvervslivet udnytter forsk- 
ningen til profit, så har embedsmandsgrup- 
pen i: hvert fald påpeget, at det faktisk 홢 
meningen. ; 
; Der trænges også;til forståelse for, vi 
ikke kan forvente, at de eksisterende: store 
virksomheder kan løse alle vore produktiv, 
onsproblemer .-i, fremtiden; der :må nye virk- 
somheder til. På side.96 er det udtrykt; såle- 
des: : . .  V 

홢Samtidig er de t  påtrængende nødven- 
digt, at der i denne fase" : ; 
홢 her henvises til 1970erne ; - 
홢opnås en hurtig udvikling af ekspor- 

ten, ::som næppe kan tilvejebringes uden 
skabelse af nye virksomheder,,i udvikling 
af nye produkter og nye produktionsme- 
toder osv." 
På side 56 går forfatterne endnu videre; 

og jeg --jeg,synes, de rammer næsten i plet. Hør 
h e r :  

홢Ét er imidlertid, at en høj investe- 
ringsaktivitet i sidste instans,bliver;kata- 
lysatoren for den fortsatte produktivitets- 
stigning. Noget andet er, at disse inve- 
steringer ikke kommer 홢af sig selv", men 
홢  ligesom de andre elementerberor: ,  på 
det erhvervsmæssige klima som helhed." 
Tydeligere kan det vist ikke siges. Hvad 

er så det erhvervsmæssige klima som hel- 
hed? Ja, det kan.der siges meget om, ,og jeg 
skal nok lade være med at komme med alt 

for mange eksempler. Men det. er bl., a. et 
klima, hvor optimisme og initiativ omsat i 
produktiv handling ikke omgående gøres til 
eli odiøs handling, såfremt, resultatet skulle 
blive, at indtægten kom til at ligge lidt over 
det jævne danske, gennemsnitsniveau..:'. r 
. Selv om misundelsens brød er stort, kan 
vi jo ikke leve af det. Yi må simpelt hen 
have et bedre klima for: nyetablering af 
virksomheder og for de virksomheder, som 
allerede er etableret,, ikke for erhvervslivets 
egen skyld, men for , samfundets velstands 
skyld. . '?홢 -V/ 홢 

Jeg vil opfordre regeringen; til at gøre sig 
klart, hvad der forbedrer det -erhvervs.mæs" 
sige klima som helhed, og så handle efter 
det; : 홢 ' ' - ,- - . .  ' 
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Arbejdsministeren,; (Lauge Dahlgaard) : 
Er. Poul Dam var inde på, at perspektiv- 
planlægningen ikke "\rar! en spadom" om, 
hvordan . Danmark ville se ud ikke i 1984, 
men i 1985, og hvis den var det, ville det 
vise sig at være en forkert spådom. 

Andre har været 'inde' på, at perspektivre- 
degørelsen' ikke er' et program, der siger: 
sådan og sådan ønsker vi at det skal være 
her i landet i 1985. r 
홢i;> Begge dele er rigtige. Perspektivredegø- 
relsen er en analyse af udviklingstendenser, 
en 'analyse, der har til' formål at blotlægge 
udviklingstendenser, stille problemer op, give 
vurderìngsgrp-ndlag: for de beslutninger, der 
politisk og administrativt skal træffes i de 
nærmeste år. - 

Der kunne over perspektivredegørelsen 
stå den sentens, der står et sted ude i Van- 
drehallen: Vælg og vrag, mens det er dag. 
Nu: bruger perspektivredegørelsen ikke så 
kernefulde udtryk, den taler om at priorite- 
re,'men det betyder det. samme, det bety- 
der, at hvis man vil vælge noget, må man 
vrage eller dog i det mindste give afkald på 
noget andet.; Det fremgår også af perspék- 
tivredegørelsén, at det at gøre dette på ét 
förnuftbetémet grundlag kræver en ganske 
indgående analyse. i; 
 ̂ Der kunne', i  forordet til perspektivredegø- 
relsen stå, lidt om, at hvis man er ude at 
gå bg gerne' vil vide lidt om, i hvilken ret- 
ning man går, så nytter det ikke, at man 
kigger lodret ned i jorden, for så' kommer 
man til at gå ,,'på en fuldstændig tilfældig 
måde, man må somme tider, kaste et blik ud 
i horisonten ög tage bestik, og det kan godt 
være, at når man så kommer frem, ser der 
lidt anderledes ud, end man egentlig troede; 
ikke desto mindre har man i så fald båret 
sig forstandigt ad som vandringsmand.1 

- Jeg kan ikke komme ind på alle de mange 
forskelligartede spørgsmål, der har været 
rejst og er blevet gjort til genstand for drøf- 
telse 'her'i dag: Men jeg skal fremdrage nogle 
af de ting, som jeg anser for mest centrale, 
og gøre dem til genstand for kommentarer i 
generel form.':' .-;' 

'Et af de; spørgsmål, man har været inde 
på, er, om man, hvis man skål vælge og vra- 
ge, da skal vælge en offentlig sektor, der er 
så stor som déii, pérspektivredegørélsen 
nævner muligheden af, hvis forskellige ud- 
viklingstendenser sætter: sig igennem. ' ; 

Jeg hører til dem,' der ikke mener, at der 
kan fastsættes nogen bestemt procentsats 
for, hvor stor den offentlige sektor skal væ- 
re, og hvor stor den private sektor 'skal 
være; det må naturligvis i høj grad også 
afhænge af, hvad der er i henholdsvis den 
offentlige sektor og den private sektor. På 
den anden side finder jeg det ganske klart, 
at en udvikling af den offentlige sektor angi- 
vet med en, vækst i skattetrykket fra i øje- 
blikket 45 pet. i,til omkring i underkanten af 
60 pet. er et skræmmende perspektiv. Det 
vil i virkeligheden ikke blot være noget, der 
betyder, at så og så stor én del af vore res- 
sourcer skal, bruges inden for den offentlige 
sektor; det' er i virkeligheden et spørgsmål, 
der også har indflydelse på, hvor store vore 
ressourcer er. Et beskatningsniveau' af det 
omfang viI: øve indflydelse på arbejdsindsats 
og initiativ og vil gøre denne indflydelse 
gældende i negativ retning. Derfor må det, 
uanset at: man ikke kan sætte et klart skel 
imellem, hvor stor den offentlige og den pri- 
vate sektor må blive,, alligevel være sådan, 
aj3; de skattemæssige betragtninger, der kan 
anlægges, også har realøkonomiske'virknin- 
ger, som må få os til -,at vige tilbage for en 
sådan udvikling. ' ! 

Derfor er det' også værdifuldt, at det er 
slået fast både i perspéktivredegørélsen og 
af de fleste ordførere her i dag, at hvis den 
offentlige aktivitet udvides i samme tempo 
som hidtil, og hvis socialpolitikken udbyg- 
ges i det hidtidige tempo og efter ret- 홢 
ningslinjer som dem, vi er vant'til, herunder 
sådan, at sociale goder i stigende grad stilles 
til rådighed for alle uanset indtægt, ja, iså vil 
det medføre en sådan kraftig og betænkelig 
stigning t.- skattetrykket. 

Der kan ikke være tvivl om, 'åt enhver 
offentlig udgiftsforøgelse vil kunne mærkes 
skattemæssigt 'af alle befolkningsgrupper og 
i hvert fald meget langt ned i indtægtsgrup- 
perne. Også den faglærte arbejder og den 
ikke-faglærte arbejder med rimelig beskæfti- 
gelse vil komme til at bidrage; hver gang 
man udvider aktiviteten i den offentlige 
sektor, vil han kunne se det på sin skattebil- 
let. Det vil være, virkelighedsflugt at fore- 
stille sig noget som helst andet; 

Derfor er der næppe tvivl om, at vi i de 
kommende år i stigende grad vil blive stillet 
over for, krav fra samtlige befolkningsgrup- 
per om, at vi mere bevidst end hidtil over- 
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vejer, en harmonisering af udviklingen.! i  den 
erhvervsaktive og den. ikke-erhvervsaktive 
befolknings forbrugsmuligheder, og at vi 
ved enhver beslutning om forøget offentlig 
indsats har i: erindring, at den sker på be- 
kostning af : ressourcer, ; som ellers kunne 
være, til rådighed for andre, formål, herunder 
eventuelt for erhvervslivets indsats. , : .  

Man har været: inde på spørgsmålet om 
gratisprincippet.' eller,:; i højere grad end 
hidtil at nå frem til en tilstand, hvor der 
betales helt eller delvis for en række af de 
ydelser, det offentlige stiller til rådighed. 

Hr. Poul Dam var inde på.-spørgsmålet i 
en meget tilspidset f orm;, han sagde: ja, det 
kan. godt, være, man skal ke på det, men i 
øjeblikket er det jo sådan, at skatterne er så 
store, at det, der er tilbage, slet ikke gør det 
muligt at tænke realistisk på, at man også 
skulle betale for de offentlige ydelser. Det er 
en udtalelse, der for mig at; se godt kan være 
et, egnet udgangspunkt for videre overvejet 
ser om dette spørgsmål. 
;; Man har særlig nævnt dette spørgsmål om 
gratisprincippet eller i hvert fald en vis 

. normalisering af prisdànnelsen i forbindelse 
med boligpolitikken. Der er i de senere år 
fremkommet en rækkeq, redegørelser, om bo- 
ligpolitikken fra. forskellige sagkyndige og 
upolitiske udyalg. Den perspektivredegørel- 
se, -vi drøfter i: dag, lægger også sa'' megen 
vægt på boligspørgsmålets betydning for 
den samfundsøkonomiske styring, at den 

. . har vet væsentligt afsnit om dette. Den peger 
stærkere end de tidligere redegørelser på,' at 
forholdene på boligmarkedet nu er ved at 
ændre karakter. Boligmangelen i ordets 
økonomiske betydning er ved ,at, være over- 
vundet, i hvert fald uden for hovedstadsom- 
r å d e t . .  f';! ;홢 

Fælles for de mange sagkyndige redegø- 
relser, vi inden for det sidste halvandet års 
tid har fået,- er,, at de papeger en række sam- 
fùndsøkonomiske konsekvenser, sociale til- 
fældigheder som resultatet af den hidtidige 
boligpolitik. Det er også fælles for dem, at 

홢 de anbefaler en.normalisering af prisdannel- 
sen på boligområdet og peger på, at de soci- 
ale og familiepolitiske hensyn bør i kunne 

I varetages på en måde, der ikke medfører 
forvridninger af prisdannelse og ressource- 
anvendelse: inden for bolig- og byggeområ- 
det. 홢* : ..t 홢' 

Nu er det sagt flere gange her i dag홢og  
jeg er enig i det 홢 at embedsmænd og sag- 
kyndige udvalg ikke skal vælge og vrage for 
politikerne, det skal politikerne nok selv 
finde frem til. : = 

Jeg føler alligevel trang til at sige 홢 og 
jeg kan vel gøre. det uden at blive lynchet, 
eftersom der ikke; er så forfærdelig mange i 
salen i øjeblikket 홢 at der jo nu efterhån- 
den fra så mange af hinånden uafhængige 
sagkyndiges og neutrale rådgiveres side er 
tilråbt - politikerne advarsler over; for de 
samfundsøkonomiske: konsekvenser af bolig- 
politikken, ; at man nqk, nogle: steder Vil; føle 
det som noget af et politisk problem, om 
man vedblivende kan. sidde disse sagkyndige 
udtalelser overhørig; det tror jeg ikke man 
kan. Spørgsmålet, om- at , normalisere pris- 
dannelsen, inden for boligområdet må. ind- 
- tage en vigtig plads i de overvejelser, der 
går forud for revisionen af boliglovgivnin- 
gen, som udløber i 1973. , ; 

Fru Grethe Philip stillede, spørgsmålet: 
hvad skal man nu foretage sig på grundlag 
af, Imrspektivredegørelsen? . Hr'. Langkilde 
stillede mere konkret, det; spørgsmål, om der 
nu sker noget i centraladministrationen med 
hensyn til at styrke planlægningsfunktionen 
dér. '/w'- ::-: 

Til det sidste spørgsmål vil jeg gerne for 
det første sige, at selve udarbejdelsen af 
perspektivredegørelsen utvivlsomt har haft 
gavnlige virkninger i henseende til, at man i 
de - .enkelte: departementer - og direktorater 
har fået udvidet fornemmelsen af, hvilken 
sammenhæng man hver især sidder og arbej- 
der inden for, og det er jo et led i planlæg- 
n i n g e n .  

Dernæst kan jeg oplyse, at det embeds- 
- mandsudvalg, der for godt et; halvt års tid 
siden blev nedsat til at overveje centralad- 
ministrationens organisation og arbejds- 
gang, også har spørgsmålet om en styrkelse 
af departementernes planlægningsfunktion 
blandt sine arbejdsopgaver; som forventes 
afsluttet inden efterårssamlingen. 

Til fru Grethe Philip vil jeg gerne sige, at 
perspektivredegørelsen naturligvis skal føl- 
ges op: på mange , måder. Den indgår nu i 
den offentlige debat - 홢 dét er én ting 홢 den 
vil blive drøftet i folketingets , investerings- 
udvalg det er også en vigtig ting 홢 og så 
vil der --efterhånden, regner jeg .med, på en . 
række områder ske en,, udmøntning og en 
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nærmere detaljering af', de : problemer, per- 
spektivredegørelsen har stillet op.' , . 

Jeg skal nævne et par. ..tilfælde, hvor man 
allerede nu kan; forudse, at dette vil være 
tilfældet. Et af de væsentligste og vist: for 
mange lidt overraskende forhold, som per- 
spektivredegørelsen peger.på, er, at vi må 
paregne overskud af arbejdskraft inden for 
bygge- og anlægssektoren i, de. kommende 
år. Det siger sig selv, at heraf følger ganske 
alvorlige og vanskelige omstillingsproble- 
mer. Dét er ;klart, at det er påkrævet at 
trænge dybere ind i den problematik, der her 
er,1 tale om. i Dét drej er sig om, en nøj ere vur- 
dering af de tekniske, organisatoriske, 
strukturmæssige: og de kommercielle udvik- 
lingstendenser inden for branchen og betyd- 
ningen heraf for omfanget og deri? uddannel- 
sesmæssige tilpasning af .arbejdsstyrkeri. 
Pisse spørgsmål vil snarest3 blive taget op 
sammen med de parter, der er mest ,interes- 
seret i disse forhold, i form af et udvalgsar- 
bejde, der formentlig vil komme til at foregå 
under auspicier' af det kommende Bygge- 
riets' Udviklingsråd, ; 홢홢홢 

DernæstJ er 'det påtrængende snart at 
kbmme videre med den del af perspektivre- 
degørelsens problemstilling, som drejer sig 
om styringsproblemer og samarbejdet mel- 
lem staten og kommunerne. Perspektivre- 
degørelsen: behandler den offentlige udgifts- 
politik i sammenhæng og under ét, omfat- 
tende både de statslige og de kommunale 
udgifter. Hvis der nogen sinde måtte have 
været tvivl om nødvendigheden af et samar- 
bejde mellem staten og kommunerne om en 
samordnet styring af den samlede offentlige 
virksomhed,' må L 홢 perspektivredegørelsen 
have fjernet denne tvivl. Dette problem er 
som I:bekendt i forvejen aktualiseret af 
kommunalreformen og af ændringerne i op- 
gav efordelingen mellem stat ög kommuner. 
Jo flere opgaver der overgår til kommunal, 
lokal forvaltning, des større ansvar får ifølge 
sagens natur kommunerne for' omfanget og 
retningen af den offentlige aktivitet. 

Jeg tror, det efterhånden er en almindelig 
opfattelse, at vi nu bør sikre et sådant sam- 
arbejde mellem staten og kommunerne, at 
udviklingen af de samlede offentlige udgif- 
ter og det samlede offentlige, personalefor- 
brug kommer under kontrol. Disse samar- 
bejdsproblemer vil i nær fremtid blive taget 

op til forhandling med de kommunale orga- 
nisationer på generelt og principielt grund- . 
lag. Jeg regner med om en måneds tid at 
kunne give tinget en . redegørelse for de 
problemer, det her.,drejer sig om. Jeg tror 
nemlig, at en politisk debat vil kunne være 
gavnlig for det fortsatte arbejde med de 
administrative reformer, der har sammen- 
hæng med opgavefordeling, kommunálre"- 
form og styring af den samlede offentlige 
udgiftspolitik.. - 

Så vil jeg gerne til slut, også i tilknytning 
til det, fru Dagmar Andreasen var inde, på, 
sige, at perspektivredegørelsen drej er sig' jo 
om den; offentlige udgiftspolitik. Den  har 
som ., baggrund visse udviklingstendenser 
inden for erhvervslivet, men den behandler 
ikke selve erhvervspolitikken. Og dog tror. 
jeg, ,at de fleste, der går denne redegørelse 
nøje igennem, vil finde, at perspektivrede- 
gørelsen er et. af de mest erhvervsvenlige qf- 
fentlige dokumenter, der i mange år . er ble- 
vet publiceret.. D e t  er vel sjældent med en 
sådan skarphed stillet op, at det offentliges 
og det private erhvervslivs ressourceforbrug 
må ses under en fælles synsvinkel. Ressour- 
cerne kan anvendes inden for områder; der, 
befordrer den økonomiske vækst, og de kan 
anvendes indeni for områder af mere for- 
brugsorienteret karakter. Netop i disse år 
stopper den: hidtidige vækst i den samlede 

. arbejdsindsats: og afløses af stagnation eller 
måske endog nedgang. Under disse omstæn- 
digheder er det mere-påkrævet end nogen 
sinde, at de samfundsområder, det være sig 
private eller offentlige, der bærer den,'øko- 
nomiske vækst, får de fornødne ressourcer 
stillet til rådighed, og det må nødvendigvis 
betyde, at andre områder i nogen grad må 
stagnere. Det er nu engang tingenes iboende 
logik, 

Det spørgsmål trænger sig på, og fru 
Dagmar Andreasen var lidt inde, på det, om 
de senere års bestræbelser for udvidet samar- 
bejde mellem forskning og erhvervsliv yder- 
ligere bør forstærkes, om den målrettede 
forskningsindsats bør intensiveres. Spørgs- 
målet har i samme grad adresse til erhvervs- 
livet og til det offentlige, idet netop et 
samarbejde mellem de offentlige og de pri- 
vate vækstbefordrende områder ér en af de 
nærliggende konklusioner, der bør drages af 
perspektivredegørélsens problemstillinger. 

Det er fremhævet i 홢 redegørelsen, at - er- 
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hvervslivets, måske særlig industriens, kapi- 
talbehov ikke dækkes i tilstrækkelig grad; 
Det er: et spørgsmål, som'ikke udelukkende, 
sådan som man: undertiden om end ikke i 
dag har set det stillet op, kan behandles som 
et: kanaliseringsproblem, altså et spørgsmål 
om! at påvirke fordelingen af i kapitalerne 
mellem de forskellige erhverv og erhvervs- 
virksomheder. Det er ikke mindst selve ka- 
pitaldannelsen, der er for ringe; der er for 
lidt kapital at kanalisere. Der er nok behov 
for at komme ud af visse gængse :fornier for 
vanetænkning;, der til syvende og sidst bun- 
der i jalousi mellem dem, der som virksom- 
hedsledere 홢 og" som '1øntagere :홢 samarbej der i 
produktionsvirksomhederne. Begge parter 
.og, hele samfundet vil komme til at betale 
for det i i form af reduceret: økonomisk 홢 
vækst, hvis ikke -,vi formår: at skabe grund- 
lag for den kapitaldannelse, som erhverv- 
livets udbygning i kræver. Det 'er et, af :dé 
vigtigste perspektiver i perspektivredegørel- 
sen; i:" ;'.v v. ': - 

Ivar Nørgaard: Jeg er desværre bange for; 
at i deri: konklusion, arbej dsmiii-isteren her 
sluttelig ;drog af pérspektivplanen, vil med- 
virke til at gøre problematikken ret interes- 
seløs og måske medvirke til, at mange lige- 
frem vil afvise a t, tage hele dette arbejde 

, særlig alvorligt. ',,Hvis, man virkelig vil for- 
svare-dette dokuments mangel på beskæfti- 
gen sig med erhvervslivet med, at det nu er 
et særlig érhvervsvenligt dokument, idet det 
nemlig overhovedet ikke b eh ändler :erhver vs- 
livets problemer på anden måde end ud fra 
den lidt selvpineriske indstilling, at det ':'er 
dog frygteligt - - ja, arbejdsministeren sagde 
oven i købet skræmmende 홢- som det of- 
fentlige nu beslaglægger ressourcer, og hvis 
man ensidigt 홢 'anskuer landets "',økonomiske 
ressourceproblemer ud fra det synspunkt, så 
tror jeg ikke'man kan påregne, at så forfær- 
delig mange ud over bestyrelsesmedlem- 
merne i de store private erhvervsforétagen- 

I der vil tage; det-særlig alvorligt. ; J : ; 
Det er 'nødv-endigt, nar man vil anskue 

ressourceforbruget, i også at se på, hvordan 
ressourceforbruget' er i den i private. .sektor, 
ikke mindst i den såkaldte setvicesektor; 
men i øvrigt da også i produktionssektoren. 
Det eJLjôdkke hielt tilfældigt, at de store fo- ' 홢 
retagender,: der i dag har vældige problemer, 

rask væk sælger den ene kæmpestore admi- 
nistrationsbygning efter den anden. Bare ud 
af klappen med det. Man sælger store etage- 
bygninger, der har været administrations- 
kontorer for disse foretagender, som ratio- 
naliseringseksperterne nu ser på. Dét i er. 
altså ikke sådan, at vi bare skal kigge  ̂på, 
hvordan det ér i kommunerne og i staten, og 
anklage os selv for ikke at have vær et ratio- 
nelle nok. Vi i er' virkelig også nødt til a t  se 

. på det spild af ressourcer, der finder sted i 
den private' sektor. Hvis :man .overhovedet 
skal vente, at nogen vil tage dette her seri- 
øst, -er man nødt til også i. det mindste at 
analysere den private sektors forbrug af -res- 
sourcer..:'", 

Jeg forstår derfor ikke, at arbejdsministe- 
ren overhovedet ikke med iet ord har nævnt 
den side af, sagen, men kun har nærmet sig 
dette problem ud fra et rent privatøkono- 
misk synspunkt, sådan 'som også fru Dag- 
mar Andreasen gjorde 'det. D ermed fraken- 
der: jeg ikke den kritik, :der' er kommet fra 
produktionslivet, nogen berettigelse,! for det 
er da åbenbart, at det heller ikke kan nytte 
noget, at man beslaglægger arbejdskraft og 
kapital til unyttig anvendelse; Men det er 
meget nødvendigt at gøre sig klart, at unyt- 
tig anvendelse også finder sted inden for den 
private S'ektor. 

Det mener jeg har en vis forbindelse med 
- dét, arbejdsministeren var inde på i forbin- 
delse méd styringsproblemerne. Jeg tror, 
det kan .være( særdeles fornuftige at: se på, 
hvordan man kan samordne kommunernes 
og ikke mindst nu de nye amtskommuners 
ressourceforbrug med det, staten vil gen- 
nemføre. I den forbindelse kan man sige, at 
det « er en lidt sen: erkendelse af den nuvæ- 
rende regering, da den jo ved den opbyg- 
ning, der nu er foretaget, bevidst har Opbyg-i 
get administrationer, som er udtryk for: en 
meget væsentlig dobbeltforvaltning, uden at 
sikre sig, at dette ændres. Ved at, lægge en 
række funktioner over på sekundærkommu- 
nerne, amtskommunerne, har mah nu givet 
grønt lys for opbygningen, af en meget stor 
Q g dyr administration d e n ,  at sikre: sig, at 
de tilsvarende funktioner hos : staten blev 
nedlagt; Der har tværtimod været tale om 
eii stærkt fortsat opblussen i antallet af stil- 
linger. Selv < om man. stadig taler om lofter i 
og jeg ved ikke hvad, er man overhovedet 
ikke gået ,i dybden med en analyse i-f,, , hvad 
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der ,er brug for af funktioner, fog har taget 
konsekvensen af det. 홢 ; ' R-. -f;, 7 .:- 

Fremfor disse i 'almene vendinger holdte 
betragtninger om, at nu: må man rigtignok 
passel på, bgr.dette h e r  er dog ;et skræm- 
mende perspektiv,, burde'! man gå' ned på dé 
konkrete områder og gennemføre den af mig 
flere gange ; omtalte: fuhl-,ti,ons,aiialy,se. Kan 
man dog ikke snart komme i: gang med at --,få; 
analyseret delfunktioner, der, udøves af ,;det 
offentlige Jeg før ér:;enig ;;med ,frul Dagmar 
Andreasen i, 홢 åt' 홢 denne perspek-tivplanlæg- 
ning, sådan som dens skelet nu er opbygget, 
kan være ét særdeles ;z«- egnet udgangspunkt 
for at gå i dybden med det. Men det bliver 
ét rent slag, i  luf ten,. hvis man Høj es:,, med "at 
interessere sig 'for de; generelle linjér, der er 
indeholde ! i; perspektivplanen;;Mail må J,gå 
ned i de konkrete områder, de konkrete 
departementer; styrelser, kontorer, hospita- 
ler, skoler m.v., men også i sparekassers, 
bankers og forsikringsselskabers forbrug af 
arbejdskraft. 

Jeg tror altså ikke,,,, det i l ;  lykkes den 
nuværende regering at overbevise ret mange 
mennesker om, at dette her skal tages seri- 
øst', medmindre man også vil interessere sig 
for ressourceforbruget i den private sektor, 
og jeg vil spørge 'ministeren, oiri lian ikke vil 
kommentere dette' spørgsiriål, for hvis den 
nuværende regering iklce har nogen vilj e til 
at tage fat på dette problem, tror jeg som 
sagt ikke .-det l y k k e s . . . r ,  
.. ; Jeg vil derfor slutte med at spørge mini- 
sterens agter; man .ikke at følge denne plan 
op med en analyse äf den private sektor?. 
Agter man ikke at indgå i et samarbejde 
med dét private erhvervsliv om at få kends- 
gerninger på bordet, så. man både kan få 
konstateret, hvordan den øjeblikkelige situ- 
ation er, og hvordan den f orveritede udvikling 
qlivert Den horisont, vi skal marchere hen 

I imod, må jb bestå af andet end offentlig sek- 
tor. Da det var så skræmmende for arbejds- 
ministeren, hvis; denne del voksede, var det 
måske også fornuftigt at få analyseret den " - 홢 
anden del, som a;rbéjdsriiinisterenjgern<3fiser 

bliver ved med at have samme størrelse el- 
ler; måske; oven i købet bliver1 forøget. Vil 
regeringen ikke 'tage anledning; til at opstille 
en analyse af;;;hvordari dé private sektorer i 
fremtidenvtænkes-at beslaglægge, kapital og 
arbejdskraft,, og en vis vurdering af, hvilke 
äf disse formentlige udviklingstendenser der 
også ud: fra et samfundsmæssigt syn er '-øn',' 

. skelige 'og 'forenelige med den samfundsmæs- 
sige perspektivplanlægning? ' . 1 

Dagmar; Andreasen: De , t  yar jo interes- 
sant at ,,.,,høre,, at hr., Ivar Nørgaard ligesom 
mente, at yi: herinde b6drQ kunne kontrolle-: 
re, om investeringer i erhvervsvirksomheder 
er, hensigtsmæssige, end, mani kan gøre,.det 
ud fra det resultat, virksomliederne afkaster. 
Der var en ;ting,. hr. Ivar Nørgaard, fuld- 
stændig; glemte i sin txle,: i, det private er- 
fiYervshv, har man jo-en målestok ,for., om..en 
investering .er rigtig, og, viser det-sig,, at den 
ikke er det, prøver ma.n: på at lave det om, 
bl. a. ved at sælge nogle bygninger,, som er 
for. store, eller uhensigtsmæssige. iHyornår 
har man. dog set noget s lignende ske inden 
for den ,offentlige sektor?; Jeg er helt sikker 
på, at yi her aldrig får nogen bedre målestok 
f or,; hvornår en investering er rigtig, end 
man har dér, hvor der eksisterer konkurren- 
ce.  jAt der så er nggl nogle marginalområder hvor 
d^tjikan,knibej;-;bl./^..,mde^ for bankvæsenet, 
s al,,j,eg gerne medgive hr., Ivar Nørgaard. 
Men med hensyn til helt store erhvervsinve- 
steringer, ; er der ingen, problemer,; for, ;,det 
skal nok vise sig på resultatet ved årets slut- 
ning, om det var ,en god investering,eller ej.. i 

' (Kort ijesmøerkning). : 

Ivar Nørgaard: ,-Jeg synes; nok, dét ,er" lidt 
vel flot at karakterisere :bankvæsenet :som 
en marginalstørrelse, for netop bankvæsenet, 

, forsikrings væsenet: og ,sp'arekas'Sevæsenet,- 
som jeg var inde: på før, er jo. områder, der 
beslaglægger en stigende, del af arbejdskraft- 
resso.urcérriéji og dér har vi d ikke.. dens mulig- 
hed', fru Dagmar Aridréaseri;; omtalte, i at " 홢 
vurdere det ud fra det gammelliberalé l syns- 
punk,t,! om I det - giver et. fint afkast, ogL tom 

346 
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det fine afkast også er identisk med det 
samfundsøkonomisk fordelagtige. Vi har 
netop set i de seneste år, at der ikke er no- 
get, der har givet bedre afkast end bankvæ- 
sen og forsikringsvæsen og sparekassevæsen, 
og det er dog ikke enbetydende; med, at dét 
er fornuftigt, at disse banker efterhånden 
overtager, alle gadehjørner :,'og beslaglægger 
en meget stor arbejdskraft. Det kan jeg ikke 
tro fru Dagmar Andreasen kan m e n e . : ; :  ; 

: Arbejdsministèreri. (Lauge Dahlgaard)i 
Det kan synes ejendommeligt ved afslutnin- 
gen af denne debat at drøfte private spare- 
kasser, private banker og privat erhvervsliv, 
og jeg skal ikke nægte, at jeg er tilbøjelig til 
at betragte det som resultatet af ulyst til at 
beskæftige - sig med perspektivredegørolscns 
problemer vedrørende den offentlige ud- 
giftspolitik. r 

Jeg skal alligevel lige besvare det  par 
spørgsmål, der ér stillet mig., 

Det første var, om man dog ikke snart går 
i gang med stillingsbeskrivelse, stillingsvür- 
deriíìg, og personalebedømmelse. Det er man 
gået i gang med. Dér er nedsat et udvalg, 
der skal tage sig af disse ting. Der er etable- 
ret et sekretariat, som 'skal dække det ind. 
Et  antal medarbejdere i dette sekretariat 
har været på kursus i England og lært om 
dét praktiske arbejde i forbindelse med stil- 
lingsvurdéringer og stillingsbeskrivelser, 
som man er længere fremme med i England 
end heri Dér er ildårbejdet en hel delirifof- 
mationsmateriale' om tingene, og der' er for- 
sag i gang på forskellige institutioner, stats- 
prøveanstalten og matrikeldirektoratet, til 홢 
afprøvning af disse ting med, henblik på at 
komme hurtigt i gang på en bredere front. 

Det andet var spørgsmålet, om vi kunne 
tænke os at lave en perspektiviedegørelse 
for det private erhvervsliv. Det interesse- 
rede mig naturligvis, at de eksempler, som 
hr. Ivar Nørgaard fremdrog på kraftige per- 
sonalestigninger inden; for det private er- 
hvervsliv, var taget fra sådanne dele af det 
private erhvervsliv, der ligner offentlig ad- 
ministration mest. Det er. ikke bedre af den 

: I grund,' men dét er måske udtryk for, at den 
offentlige forvaltning i hvert fald ikke er helt 
umenneskeligt anderledes end privat admi- 
nistration.- ' 

Men hvad angår spørgsmålet Oll en 

egentlig perspektivredegørelse for det pri- 
vate erhvervsliv, vil jeg gerne sige, at jeg 
utvivlsomt ikke vil være rede til 'at gå nær 
så langt i den henseende, som hr. Ivar Nør- 
gaard kunne tænke sig. Jeg tvivler på, om 
man på felter, hvor man ikke på tilsvarende 
måde skal følge tingene op med et ansvar 홢 
og dét skal man i hvert fald ikke i enkelthe- 
der, når det drejer sig .om; det private er- 
hvervsliv vil kunne etablere en sådan 
perspektivredegørelse og få den fornødne 
fornøj else af den. Men det betyder ikke, at 
der ikke sker udredningsarbejde af den art, 
hr. Ivar Nørgaard har efterlyst. Det sker 
bare ikke i form af en sammenhængende 
perspektivredegørelse, i det sker på, de en- 
kelte områder. Jeg har her * i dag nævnt, at 
vi må komme i gang med at se, hvordan 
udviklingstendenserne er inden for byggé- 
og boligområdet med henblik på at finde ud 
af,, hvilke omstillingsproblemer bl. a. arbejds- 
kraften, der ér beskæftiget dér, kommer ud 
for. Det er ét eksempel. Et  andet eksempel - 
kan hr. Ivar Nørgaard hente, ved-at se pa 
den jordlovgivning, der i øjeblikket er til 
behandling her i folketinget. Det er også 
spørgsmål, der har at gøre med, hvor mange 
ressourcer der er, og hvordan de bør organi- 
seres inden for et stort erhverv; ; 

'Hermed sluttede forhandlingen. - 

Tredje næstformand ( F r o m ) D e r  er ikke 
mere på dagsordenen. ' , . 

. Udvalget for undervisning og uddannelse 
har afgivet betænkning over forslag til lov 
ÓJ;Il ændring ,af. lov om fritidsundervisning 
m. v. Eksemplarer :.vil,blive omdelt. ; 

Udvalget angående forslag til lov om pri- 
ser og avancer har afgivet tillægsbetænk- 
ning over nævnte lovforslag. Eksemplarer er 
omdelt. 홢 ' 1 홢 V)/;\ ; -1' 홢 v:'; 

, Det er meddelt mig, at IIaimstrup Clem- 
mensen ønsker at udtræde af udvalget ved- 
rørende de i. offentlige investeringer. Til at 
indtræde i det nævnte udvalg i stedet for 
Haunstrup Clemmensen har vedkommende 
홢 gruppe .,-iidpeget,, Langkilde,. som herefter er 
valgt. , . . . ;  

'Medlem af folketinget. Kai Moltke: har 
meddelt mig,! at han ønsker-til undervis- 
ningsministeren at stille følgende spørgsmål: 
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홢Er ministeren indforstået med den 

form for usaglig ; agitation, som. : drives 
af ministeriets konsulent i narkotikaspørg- 
mål, hr. Peter Schiøler, og hvori der pro- 
testeres mod dansk retspraksis over, for 
vitterlig professionelle internationale har- 
kotikaforhandlere som den ' i Århus 
dømte tyske statsborger, Erich Voss?" 
Spørgsmålet vil blive optaget på dagsor- 

den for tingets førstkommende 'spørgetid. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, fredag den 2. april, kl. 11 med følgende 
dagsorden: 

1), Tredje behandling 'ql:, v..,; , ...... , 

... Forslag til lov om ændring af lov, om ret- 
tens pleje. (FQrhøjelse af yäelser. til 
lægdommere og vidner m. v.). 

2) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om oprettelse af et forsøgs- 
gymnasium i Herlev. 

3). Tredje behandling af: 

Forslag. til lov om brandsikring af i byg- 
;; n,ingskollstruktiqner.:.; 홢  ̂ « V i  

' 4) Tredje behandling al:'- 

Forslag til lov om ændring af lov om 
. statstilskud,til kunstmuseer.. 

5) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om kul- 
turhistoriske lokalmuseer. 

6) Tredje behandling af: >. 

Forslag til lov om nordisk samarbejde. 
. I 

7) Eventuelt: tredje behandling af:' 

Forslag til lov om priser og avancer;" 

8) Valg af folketingets ombudsmand,. ' 

'' 9) Første behandling af: . 홢 
Forslag til lov om statens tjenestemænd i 

Grønland. \ 
' ' 

10) FørSte behandling äf! 

.Forslag til lov om pension til statens tje- 
nestemænd m. v. i, Grønland. ': 

11) Første behandling af: - 

Forslag til lov om tjenestemandslønninger 
m. m. og klassificering af statens tjene- 
stemandsstillinger i Grønland. v 

Mødet hævet kl. 16.24. 

; 84. møde.  

' Fredag deri 2. april 'ki. 11. 

Formanden: Medlem : af folketinget .Holst 
har meddelt mig, at han ønsker til inden- 
rigsministeren at stille følgende spørgsmål: 

홢Vil ministeren foranledige, at udgifter 
til transport af døde donorer mellem trans- 

' plantatìonscentreti og hjemståvnskom- 
munen betales af det offentlige og ikke af 
de efterladte?" 

Medlem ; af folketinget Valbak har med- 
; delt mig, at han ønsker til undervisningsmi- 
nisteren ät stille følgende spørgsmål: 

홢Vil ministeren : oplyse,. - hvorvidt de 
muligheder, som ligger i, de moderne 
kommunikationsmidler, især i radio- og 
tv-sprèdningèn, kan indgå i fuldt omfang 
i planerne, for udbygningen - af de højere 
uddannelser, også efteruddannelser og 
omskoling?" 홢 ,  ̂ ; 

Spørgsmålene vil blive optaget på dagsor- 
denen for tingets førstkommende spørgetid. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om' rettens pleje. (Forhøjelse af 
ydelser til lægdommere og vidner m. v.). 

(Anden behandling aft lovforslaget (nr. 
96) findeså .tidenden sp. 5351), , ., . 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 


